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IV. POSV ETO V AN JE O S O D O B N E M  ČEBELARSTVU 
LJUBLJANA P O L JE  OD 19. DO 20. JA N U ARJA  1980

(Nadaljevanje)

Komisija zn vzrejo in odbiro

Tema: Problemi vzreje in selekcije matic.

UDK 638.145.5

MOŽNOSTI MNOŽIČNE VZREJE MATIC 
V G ORN JESAV SK I DOLINI

C IR IL  J A L E N

Dragi čebelarji!

Vse prav prisrčno pozdravljam. Iz
redno me veseli, da sem lahko danes 
tu  med vami. Naše posvetovanje in 
moj prispevek, referat,  naj nam  omo
goči, da se bomo med seboj še bolje 
spoznali in seveda tudi naše delo in 
napake našega dosedanjega čebelar
jenja.

Le s p r im erjan jem  mnenj in izku
šenj bomo veliko lažje in z večjo go
tovostjo prilagajali in preusm erja li  
našo vzrejo čebel in čebelarstvo n a 
sploh po sodobnem in naprednem  če

belarjenju . To pa pomeni, slabe in na
pačne stvari  opuščati in se oprijemati 
novejših, že preizkušenih metod in 
prijemov.

Glede na to, da bomo na tem  našem 
posvetovanju obravnavali pretežno le 
možnosti množične vzreje matic v 
Gornjesavski dolini, je vključeno v 
sodelovanje tudi področje na levem 
bregu Save, to je Begunje — Žirovni
ca s plemenilno postajo A. Jan ša  pod 
Zelenico. Zanimivo je pogledati nekaj 
desetletij nazaj v zgodovino trgovanja  
s čebelami in maticami.

Znano je, da ima čebelarstvo na 
Gorenjskem, v občini Jesenice in Ra-
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dovljica, bogato čebelarsko tradicijo. 
Živimo skoraj v sredini življenjskega 
prostora čebele kranjice. Ta se je 
razširila  tudi proti severu. Pokra jina  
pa je  dala tej čebeli osnovne lastnosti 
ki jih ima. Čebelarji  z n jim  pr iro je 
no ljubeznijo do teh žuželk uspešno 
čebelarijo še iz časov prvega učitelja 
čebelarstva v svetu A. Jan še  (1734— 
1775).

Omembe vredno je  dejstvo, da v 
našo deželo niso uvažali druge če
belje pasme. V Sloveniji imamo še 
bolj ali manj neokrnjeno bogastvo 
zares čistih čebeljih rodov »kranjske 
sivke«, ki nam  povsem ustrezajo. Za
to pa čebelarjem v Sloveniji ni treba 
povpraševati po dobrih čebelah, po 
dobrem  čebeljem rodu ali izbirati kak 
drug  rod. Splošno je znano, da ima 
naša dežela čebele, ki smo nanje  lah
ko ponosni. O njih  ima ves čebelarski 
svet najboljše mnenje.

Približno desetle tje  in več pred 
prvo svetovno vojno je v Sloveniji, 
tudi na Gorenjskem, trgovalo veliko 
napredn ih  čebelarjev s čebelo »sivko«.

Daleč znani posestnik in trgovec s 
čebelami Mihael Ambrožič iz M ojstra
ne je dobil sam okrog 160 odlikovanj 
in vse za najboljše lastnosti naše če
bele.

Svetovno znanemu vzrejevaleu m a
tic Jan u  S trg a r ju  iz Bitenj pri Boh. 
Bistrici je  s svojo vzrejo matic uspe
lo očisiti vso Bohinjsko dolino.

Njegovi trgovski stiki so segali do
m ala po vsem svetu. (čeb. muzej Ra
dovljica op. p.)

Dragi čebelarji!
Ce že na raznih predavan jih  in v 

l i te ra tu rah  pogosto omenjamo naše 
čebelarske velikane, se mi zdi prav, 
da ob 1 ej priložnosti spregovorimo tu 
di nekaj več o našem rojaku, čebe
larju  iz Gornjesavske doline, M. A m 
brožiču.

Menim, da ga po njegovih velikih 
delih, vzrejn ih  in trgovskih uspehih 
med čebelarji vse prem alo upošteva
mo.

Mihael Ambrožič, posestnik, m linar 
in čebelar, se je rodil 6. 9. 1846 v 
M ojstrani in um rl  5. 7. 1904.

Leta 1872 je  ustanovil trgovino s 
čebelami, ki je  p rav  km alu  postala vo
dilna v tem  kraju.

Z velikopotezno reklamo in prav 
vzorno postrežbo si je kmalu prido
bi! velik sloves v čebelarskem svetu.

Svoje blago je  imel zavarovano z 
lastno, od oblasti reg istrirano zaščit
no znamko.

M. Ambrožič je  bil tisti, ki je  u s ta 
novil svetovno trgovino s kran jsko  če
belo. Imel je  prvi trgovski čebelnjak 
na Gorenjskem, v ka te rem  je  imel 
preko 500 družin.

Poleg tega je imel še številne d ru 
ge čebelnjake za vzrejo matic, raz
meščene po drugih  vaseh G orn jesav
ske doline in ob vznožju Mežaklje, v 
oddaljenosti ene do dve uri hoda od 
Mojstrane. Značilno pri tem  je, da je 
10 svojih vzrejnih čebelnjakov imel 
tako načrtno razporejenih okrog svo
jega trgovskega čebelnjaka v M ojstra
ni da je  z njimi obvladal vso G or
njesavsko dolino. Tako si je  izobli
koval vzrejni okoliš, v ka te rem  so 
se zanesljivo parile  matice iz rodov, ki 
so imeli zaželene dobre lastnosti

M. Ambrožič je vodil trgovsko kn j i 
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go, v ka teri lahko vidimo da je samo v 
zadnjih 16 letih, tj. 1886 do 1902 raz
poslal 32.449 čebeljih družin in to v 
tak ra tno  Avstroogrsko, Nemčijo, I ta 
lijo, Luksemburg, Francijo, Španijo, 
Anglijo, Švedsko, Norveško, Švico, 
Finsko, Rusijo, Bolgarijo, Turčijo in 
Ameriko.

Nadvse pomemben pa je bil njegov 
cenik, v ka terem  je lahko kupec čebel 
izbral 7 v rs t  čebeljih družin, matic ali 
rojev.

Če je Jan  S trga r  očistil s svojo vzre
jo vso Bohinjsko dolino, je opravil 
veliko vzrejno delo in dosegel zaželje- 
ni gospodarski in vzrejn i cilj.

Vsekakor pa ta k ra t  to ni bilo po
trebno M. Ambrožiču, ker  so mu šte
vilni njegovi vzrejni čebelnjaki p red
stavljali zanesljivo čsto vzrejno ob
močje.

Iz tega lahko tudi upravičeno sklepa
mo, da je  Ja n  S trg a r  s svojo vzrejo 
hodil tudi po Ambrožičevih stopinjah.

V Sloveniji imamo zelo malo vest
nih in odgovornih vzrejevalcev matic, 
le toliko, da jih lahko na prste prešte
jemo. V drugih  republikah  jih  pa še 
toliko ni.

Km alu po drugi svetovni vojni je 
ta k ra tn a  čebelarska zadruga in poz
neje tudi ZCDS organizirata k a r  p re 
cej tečajev za vzrejo matic. Sam sem 
obiskoval 3 take tečaje. V nekaterih  
sem tudi sodeloval. Tečajnikov je bilo 
vedno čez 30. Zares škoda pa je, da se 
je po opravljenih tečajih le malokdo 
oprijel vzreje matic, razen nekaj časa 
po le tu 1948, ko so plemenilne postaje 
po Sloveniji rastle kot gobe po dežju. 
K m alu pa je vse zamrlo. Ni bilo več 
ne plemenilnih postaj ne vzre jeval
cev matic. Pojavile so se nam reč gro
be napake, ki so nas drago stale. Še 
danes jih občutimo, čeprav smo jih že 
precej odpravili. Tudi drugi vzroki so 
vplivali na to, da so čebelarji vzrejo 
matic opustili.

Za to dejavnost je  t reba  imeti izred
no veselje in potrpežljivost, veliko 
znanja, ki ga je t reba  vedno obnav

ljati, časa na p re tek  samo za vzrejo, 
pogum za veliko tveganje, pa tudi 
odgovornost. S sodobno vzrejo ob
čutno naraščajo tudi stroški, k a r  vse
kakor  vpliva na to, da so se čebe
larji  oprijeli le čebelarjen ja  na med 
in na druge čebelarske pridelke.

Da bi se bolj približali d rug im  pa
nogam našega čebelarstva, je nujno, 
da pospešimo tudi množično vzrejo 
matic in jo spravimo na ustrezno ra 
ven.

Za množično vzrejo matic je  po
trebno

1. čebelarstvo, ki ima več kakor 
800 družin  in te usm erjene  večinoma 
na vzrejo matic. To bi bil am erikan- 
ski način, ali pa

2. razdrobljeno čebelarstvo po oko
lišu, z več čebelarji, ki imajo po 15 ali 
več družin in te družine priprav ljene  
za vzrejo gospodarskih matic.

Za naše razm ere bi bil samo drugi 
način vzreje povsem sprejemljiv, ce
nen in za nas rentabilen.

S tem  načinom vzreje matic je 
brez večjih težav mogoče izvajati se
lekcijo in po potrebi izmenjavati ma
tice določenega rodu.

P r i  tem lahko poskrbimo za vse 
večjo zdravstveno nadzorstvo in manj 
je  možnosti, da pride do kužnih bo
lezni, posebno, če se družine ne pre 
važajo iz k ra ja  v kraj, ka r  je  p rvi po
goj.

P ra v  Gornjesavska dolina ima za
radi ozke in zaprte  lege odlične pogo
je tako za posamezno kot za množično 
vzrejo gospodarskih matic.

Vzrejo bi pa morali že od vsega za
četka pričeti organizirano. P r i  tem bi 
moralo biti naše glavno načelo: odbi
ra  in vzreja!

Da bi pridobili potreben kader  vzre
jevalcev, m aram o čebelarje za in tere
sira ti  za vzrejo. Dajati bi jim  morali 
strokovno in tudi m ateria lno pomoč, 
bodisi v nabavi hram čkov in pleme- 
nilčkov kakor tudi s ladkorne moke za 
izdelavo medenega testa  za prašilčke 
in drug vzrejni material.
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N ajvažnejše  pa bi bilo, da  bi čebe
larska organizacija pogodbeno zago
tovila dolgoročno prodajo  matic, da 
bi vzrejevalci lahko takoj in zane- 
sjivo oddali vse matice sproti. 8 po
dobnimi ukrepi bi gotovo pridobili 
vedno več vzrejevalcev, posebno m la
dih.

P r i  velikm številu dobro organizira
nih vzrejevalcev, v združeni vzreji 
bi pridobivali zadovoljivo število k va
litetnih gospodarskih matic.

P r im er ja jm o  podatke!
1. Švicarska čebelarska p lemenilna 

postaja, ki je  imela v le tu  1932 1145 
čebelarjev vzrejevalcev, je  poslala 
10.462 matic na  praho. Oprašenih  je 
bilo 8.459 ali 80 procentov. Vsak če
be la r  vzrejevalec je  torej vzredil ko
maj 8 matic.

2. Naša čebelarska zadruga je  prek 
podje tja  Slov. Export  prodala  v letu 
1949 v inozemstvo 222 matic, ki so jih 
vzredili na  naših plemenilnih posta
jah. Večino so j ih  poslali v Egipt, ne
kaj v Ameriko, tro je  pa v  Novi Južni 
Vales.

Posebno švicarski p r im er nam  po
tr ju je , da le veliko število vzrejeval- 
cev lahko da res veliko število matic. 
P r i  tem  se niti veliko ne tvega, vzre
ja  pa je  znatno cenejša.

Če pr im erjam o s tem  današnje  s ta 
nje  naše vzreje  matic, da nam reč  pov
prečno en vzrejevalec z 80 čebelnimi 
d ružinam i lahko ob ugodni letini in 
v rem enu vzredi 200 ali več matic, mo
ram o le priznati, da smo tudi z vzrejo 
napredovali, pa čeprav le samo korak.

Ena najbolj važnih s tvari  pri tem 
pa je, da smo naše odjemalce povsem 
zadovoljili, da  smo obdržali in tudi 
povečali sloves naše sivke.

G ornjesavska dolina se nam  od 
industr i jsk ih  Jesenic in Hrušice začne 
odpirati proti severu  z vasmi Dovje, 
M ojstrana, Belca, Gozd-Martuljek, 
gorskim zaselkom Srednji  vrh, K ra n j
ska gora, z 810 m visokim Podkore
nom in znano obmejno vasjo Rateče, 
ki leži tik ob tromeji.

Od našega najvišjega očaka Trig la
va se od zahodne s tran i odpirajo tri 
ozke doline: Krma, Kot, Vrata.

Vetrič, ki p ih lja  izpod Triglava po 
teh  dolinah, nam  popolnoma očisti 
onesnaženi zrak  železarskih Jesenic po 
vsej dolžini Gornjesavske doline.

V cen tru  K ran jske  gore in okolice 
prev ladu je  turis tična  dejavnost.

V Ratečah, Podkorenu in v Dovjem 
najdem o čebelarje  z več kot 30 d ru 
žinami, v drugih  vaseh pa z 10 ali 
manj.

Podnebje  je bolj ostro, sicer se pa ni 
dosti spremenilo od časa čebelarjenja  
M. Ambrožiča.

V splošnem čebelarji čebel ne p re 
važajo. Le včasih so j ih  izjemoma 
prepelja li  iz gornjih  vasi Rateče, Pod
korena na sončno pobočje vasi Dovje 
na spomladansko reso.

Ob ugodni pomladi se družine hitro 
in odlično razvijejo. V čebelnjakih še 
prev laduje  čistost sivke. Še od d ru 
god povprašujejo po rojih iz »Doline«.

Tudi pašne razm ere  so ob povpreč 
nih le tinah zadovoljive. Spomladi sta 
resje in vrba  ob Savi Dolinki, čez le
to pa p rev laduje  travn iška  in gozdna 
paša.

Ob vseh pogojih, ki so, je  dana  v e 
lika možnost, da  organiziramo vzrejo 
gospodarskih matic v Gornjesavski 
dolini.

P r i  vsem tem pa bi seveda moral 
odigrati veliko vlogo naš bodoči Se
lekcijsko vzrejni center  za kranjsko 
sivko in plem enilna postaja  »A. J a n 
ša« pod Zelenico s sodelovanjem vseh 
vzrejevalcev matic. Čebelarji  Gor
njesavske doline bi pri tem imeli veli
ko gospodarsko korist.

Najprej bi m orali pričeti z odbiro. 
Š iriti in čistiti bi bilo treba  področje 
in po potrebi izm enjavati matice po 
vsej dolini.

Če bi šli na  tak  način vzreje, je p o v 
sem razumljivo in nujno, da bi morali 
uvesti zelo strog vzrejn i red, to pa g le 
de na večje število čebelarjev vzre je
valcev v enem vzre jnem  okolišu.
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N ajpom em bnejša  naloga vzrejeval- 
cev naj bi bila s pravilno in preprosto 
odbiro priti  do tak ih  rodov, ki za
nesljivo prenašajo  tis te  dragocene 
lastnosti naše sivke, ki so najbolj za
želene, h k ra t i  pa držati in obdržati 
različne dragocene rodove sivke v re 
zervatih  za odbiro.

Na naši plemenilni postaji A. Janše 
pod Zelenico delam že vse skozi z 1 
satn im  plemenilnikom sistema »Zan
der«, ki pa je  žal v zadnjih  letih p o 
polnoma odpovedal. Zarad i stekel in 
prevelike prostornine  se ob vročih 
dnevih  in  mrzlih  nočeh družinica ne 
počuti dobro; ob h ladnih  in de
ževnih dneh pa propade, k e r  ne 
more do hrane. Ob vročini pa je  za
radi segretega s tekla  zelo razburlj iva  
in rada  zroji.

Ze tre t je  leto uva jam  nov plcme- 
nilček sistema »Kürchheiner«. Izdelan 
je  iz um etne  snovi na  4 ali 6 satič- 
kov, ki so se odlično obnesli, bodisi v 
h ladnem, deževnem vrem enu pa tudi 
v vročini.

Letos bom preizkusil še d rug  sistem 
plemenilčka in hramčka. Po preučitvi 
in po preizkušnji bi se bilo treba  za
radi poenotenja med vzrejevalci odlo
čiti za serijsko izdelavo.

Vsa kapacite ta  plemenilne postaje 
je odvisna od števila  postavljenih  od
bran ih  in dobro negovanih družin 

tro ta r jev  na  p lemenilni postaji in od 
števila razpostavljenih hram čkov za 
dostavo plemenilnikov z mladimi m a
ticami. Vzreja matic pa je odvisna od 
števila čebeljih družin  vzrejevalca in 
od procenta oprašitve na  plemenilni 
postaji. (Vreme.)

Ne smemo prezreti, da  je  tudi ple- 
menilna postaja  A. Janša  pod Zeleni
co v teh  letih delovanja le nekaj dala 
od sebe, čeprav čebelarji niso tako 
uporablja li  n jenih  uslug, kakor bi b i
lo treba.

Prav ilno  delovanje plemenilne po
sta je  si m oram o predstav lja ti  samo 
kot živ krog zain teresiranih  čebelar
jev  vzrejevalcev, ki so njeni o d jem al

ci. Ostalo je vse samo orodje in re 
kviziti.

Plem enske matice, oplemenjene na 
naši tako imenovani »alpski« pleme
nilni postaji, smo dali večkrat, že od 
njene ustanovitve dalje, čebelarskim 
strokovnjakom  in znanstvenikom, da 
jih  v njihovih insti tu tih  pregledajo in 
preizkušajo. Do sedaj smo dobili, zla
sti v zadnjih  letih, zelo dobre in od
lične rezultate. S tem  smo povečali 
ugled naše vzreje  in slavo naše sivke 
doma in v čebelarskem svetu.

Plem enilna  postaja  bo vedno p r i 
pravljena, da v bližnji prihodnosti, z 
aktivnostjo  čebelarjev vzrejevalcev 
postane še kako važen de javnik  v ok
v iru  tesnega sodelovanja Selekcijsko 
vzrejnega centra  za k ran jsko  sivko in 
bodočega ČIC.

Ob tej priložnosti, bi rad  še opozo
ril na  eno najnu jne jš ih  stvari, na 
sporazum o tesnem sodelovanju med 
čebelarji in kmetijci. Zaradi nespora
zumov in pom anjkan ja  dogovorov 
nas ta ja  v našem čebelarstvu še vedno 
velikanska škoda.

Kmetijci šc ne vedo ali pa  nočejo 
vedeti, da dajejo čebele dvoje koristi: 
čebelarju  s svojimi ž lahtnim i pridel
ki in posredno našem u km etijs tvu  z 
opraševanjem  k u ltu rn ih  in divjih žu- 
škocvetnih rastlin. Po svetu se na 
splošno ceni, da je  posredna korist, 
ki jo dajejo čebele skupnosti z opra
ševanjem, najm anj dese tk ra t  večja od 
koristi, ki jo dajejo neposredno čebe
la r ju  s pridelkom  medu.

Čebele tvorijo nepogrešljiv sestav
ni del žive narave, oh ran ja jo  nam  n a 
šo lepo rastlinsko odejo.

Med kmetijci, po šolah in drugod bi 
morali s sredstvi obveščanja nenehno 
poudarja ti  in opozarjati, kako in 
kdaj je  t reba  uporab lja ti  s trupena 
škropiva in kakšna  škropiva uporab
ljati, da čebelam niso škodljiva.

Naš čebelar je s svojimi čebelami 
pomemben in cenen dejavnik  v službi 
za varstvo zdravega človekovega oko
lja.
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Ena najbolj važnih p rihodnjih  nalog 
naj bi bila tudi ta, da  bi zagotovili 
kvaliteto  matic in določili enotne ce
ne po vrednosti za čistokrvne, gospo
darske, neoprašene matice. V deželah 
nemško govorečih čebelarjev so cene 
še vedno en k ra t  večje kakor pri nas.

Tudi razpošiljanje matic je zelo de
lika tna  in zahtevna stvar, ki ji m ora
mo posvetiti vso pozornost.

Poleg vzorne embalaže je  zelo važ
no, da matice s sprem stvom  čim h itre 
je  prispejo do prejemnika.

Cas odvzema matice iz plemenilčka 
in do pre jem nika  naj bo čimkrajši.

P re jem nik  m ora biti po možnosti 
obveščen, da bo matico že pričakoval. 
Neveščim čebelarjem  je treba  prilo
žiti osnovno navodilo za dodajanje. S 
tem si bomo utr jevali  zaupanje  in ši
rili krog naših odjemalcev.

V sedanjih  časih se mnoge delovne 
organizacije in skupnosti z združeva
njem, dogovori in kooperacijo t ru d i
jo, da bi dosegli boljšo proizvodnjo 
in s tem  tudi boljši življenjski s tan 
dard  v nijhovih gospodarskih organi
zacijah.

Ta način naj bi navdušil tudi nas 
čebelarje vzrejevalce v vsej naši do
movini, da  bi našli pot sodelova
nja. Odbira in izm enjava vzrejnih 
matic, njih  preizkušanje  in izmenjava 
pridobljenih  izkušenj sodi k n ap red 
nem u vzrejevalnem u delu.

Šele tedaj, če se bomo vsi vzreje- 
valci naše sivke zavedali teh predno
sti, se nesebično posvečali smotrnejši 
vzreji naše sivke, se otresli m arsika
tere  zakoreninjene tradicije, se zne
bili trgovsko pohlepnega kulta  oseb
nosti in lokalnega patriotizma, bomo 
imeli z našo sivko velike, zaželene 
uspehe.

T a k ra t  pa bodo tudi napredni in 
gospodarsko misleči čebelarji po naši 
domovini in v tu jin i spoznali ter 
želeli potrebne čiste matice naše siv
ke od zaupan ja  vrednih  čebelarjev 
vzrejevalcev.

Ce bomo v bodoče to upoštevali in 
se po tem ravnali, se nam  ni treba  
bati za bodočnost naše sivke.

Izpolnili bomo eno glavnih  nalog, 
ki jih nalaga čebelarjem  vzrejeval- 
cem današnji  čas.

UDK 638.145.5
VZREJA MATIC ZA DOMAČE P O T R EB E

IVAN K R A J N C

Se kot zelo mlad čebelar sem ugo
tovil, da brez dobre matice v panju  
ni uspeha v čebelarstvu, predvsem pa 
ni pride lka  medu. Zaradi dela v služ
bi preprosto nisem mogel vzrejati  se
bi mladih matic po metodah, ki jih 
zahteva m oderna  čebelarska tehnolo
gija. Kaj h itro  sem se odločil za me
todo dela, ki z na jm anj t ru d a  da tudi 
sorazmerno dobre rezultate.

Vsi uspehi, ki sem jih  imel pri delu 
s čebelami, so sloneli na  združevanju  
čebeljih družin. Povsod, k je r  sem v 
pan ju  dobil malo čebel, sem dodal ta 
kem u pan ju  celo družinico iz rezervne 
z mlado, kvalitetno matico. Za vse to 
sem pa potreboval dosti rezervnih 
družin  spomladi, poleti in v jeseni.

Dokler sem imel še malo panjev, 
sem čebelaril s polovico panjev na 
med, iz d ruge polovice družin  pa sem 
jem al čebele in zalego, p redvsem  za 
pojačavanje  prve  polovice panjev in 
iz le-teh drugih  sem delal tudi re
zervne družine. Šele po tem  neneh
nem združevanju  so se gmotne raz
m ere  v mojem čebelarstvu korenito 
izboljšale. Proizvodnih panjev se v 
našem čebelarstvu ne dotikamo, se 
pravi, tem panjem  ne odvzemamo ni
koli zalege m arveč jim po potrebi do
dajam o čebele z mladimi maticami. 
To pa napravim o tako, da izpraznimo 
medišče, pokrijemo matično rešetko s 
časopisnim papirjem, na jvečkra t  dvo
vrstnim, ki ga na več mestih prebo
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demo z debelim šilom ali z nožem, 
nato pa ob stran i vsadimo rezervno 
družinico v medišče. Na ta  način se 
čebele počasi združijo. Prav ilom a me- 
diščne čebele, ki so prim orane kom u
nicirati skozi plodišče proti žrelu pa
nja, ubijejo staro matico in po pre
teku  desetih dni, pri naslednjem red
nem pregledu čebel prestavimo mlado 
matico z družino iz medišča v plodi
šče. Le redkokdaj se čebele odločijo 
in pustijo staro matico; če pa se, pa 
gotovo vem, da je  bila s ta ra  matica 
še vedno boljša od mlade.

V tem postopku so pa izjema tisti 
proizvodni panji, ki se priprav lja jo  
na roj. Rojev pri nas nimamo, ker  iz 
take družine vedno napravim o um e
ten  roj, ki nam nabere  tisto sezono 
vedno več medu kot druge normalne 
družine. To napravim o tako, da damo 
vse sate na kozico in poiščemo m ati
co. Ko matico dobimo, izrežemo na 
satu  z matico m orebitne matičnike 
in porinemo sat z matico v sredo plo- 
dišča. K temu satu  damo najm anj 4 
do 6 satnic, ob kra ju  pa prazne sate. 
Druge sate ometemo na sipalnik, če
bele pa zlezejo v svoj panj. Panj za
premo, ometeno sa tje  pa damo v m e
dišče slabotnejših družin. S satjem  z 
lepimi matičniki, ki jih nismo omeli 
v panj lahko napravim o um etne  d ru 
žine s po dvem a matičnikoma. Umet
ne družinice vsajamo v š t ir isa tarje  in 
v  petsatarje , ki jim dodamo še satje  iz 
plodišč z mladim; čebelami. Druži
nam, ki se p rip rav lja jo  na rojenje, 
nikoli ne podiram o matičnikov, zato 
ker  postane taka  družina sčaso
m a popolnoma trotava. Vse takšne če
bele so zaradi preobilja beljakovin 
sposobne zalegati jajčeca, kot to delajo 
čebele v tro tarjih . Taka družina pa 
sedi doma in ne dela nič. Taki čebelji 
družini poberemo vso zalego. Potem 
začne ta  d ružina delati z neverjetn im  
zagonom. V nekaj dneh, če je dobra 
paša, napolnijo čebele medišče in plo
dišče z medom. Če posredujemo p ra 
vočasno in odvzemamo polno satovje,

iz sosednjih panjev pa dodajamo na 
pol prazno, prinese taka  družina dvoj
no količino medu. Nikoli se nam še ni 
zgodilo, da bi se taka  družina po na
vedenem posegu ponovno zagnala v 
rojenje; izjema je seveda prelaganje  
zaradi izredne starosti ali iznemoglosti 
stare  matice.

Sčasoma sem si kupil rezervne šti
r isa tarje  in petsatarje, nekaj sedem- 
sa tarjev  in devetsa tarjev  AŽ panjev, 
ki sem jih pregradil tako, da imam v 
medišču eno rezervno družino, druga 
pa je v plodišču. Skupno je v teh re
zervnih panjih prostora za okrog 80 
rezervnih družin. V poletni sezoni so 
vsi ti rezervisti polni čebel z m ladi
mi maticami. V jeseni jih uporabim 
največ, medtem ko jih spomladi pred 
akacijevo pašo zdecimiram skoraj po
polnoma, le da iz proizvodnega panja  
odvzamem staro matico in jo z enim 
satom zalege dam v rezervni panjič. 
Izletne čebele rezervne dodane d ru 
žine se delno vrnejo na staro mesto in 
s staro matico sestavijo družinico, v 
kateri  s tara  matica naprej zalega in 
us tvar ja  zalego, ki jo prek sezone do
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dajam  šibkejšim, bolje rečeno manj 
močnim proizvodnim panjem, pozneje 
pa tudi za pomoč na novo nap rav lje 
nim  družinicam. Končno delam iz njih  
rezervne panje, nazadnje  pa sredi ju 
lija s ta re  matice odstranim, dodam po 
treh  u rah  vsaki družini dva m atičnja- 
ka in tako spet vzgojim mlade matice 
tudi po d v ak ra t  v sezoni. P red  odho
dom v Liko imajo vse rezervne d ru 
žine mlade, sprašene matice.

V proizvodnih panjih  kontroliramo 
starost vseh matic, ka r  je razvidno z 
označbo na  vra t ih  panja. S kredo vpi
šemo 7, 8 ali 9, k a r  pomeni matica  iz 
77., 78. ali 79. leta. Vse matice, ki do
sežejo starost dveh let, zamenjamo z 
mladimi. Ob rednih  pregledih reže
mo po eno krilo vsem maticam, ki 
m orda naletimo nanje, in sicer režemo 
ob parn ih  letih  desno krilo ob nep a r
nih letih pa levo, približno za 2 mm.
V levi roki držimo sat, na  katerem  je 
matica. Z desno roko prim em o m ati
co za krila. Z levo roko odložim sat 
na kozico in prim em  matico za noge; 
tako mi postane desnica prosta; z njo 
vzamem iz žepa škarje  in odrežem 
matici krilce. Končno spustim matico 
na približno tisto mesto, od koder sem 
jo vzel. Ce pri lovljenju matica  odleti 
iz sata, počakam nekaj t renu tkov  in 
matica se zagotovo vrne  nazaj na sat.

P r i  vseh teh posegih ni na  razpo
lago dovolj rojilnih  matičnikov, po
sebno ne zato, ker  se proizvodne d ru 
žine kaj težko p rip rav lja jo  na rojenje. 
To dosežemo če dodajamo prek  vse 
sezone tudi do 8 satnic; razen tega vo
zimo s paše na pašo in vsakih deset 
dni ob rednih  pregledih dvigamo iz 
plodišča v medišče en do dva zaležena 
sata  s pokrito zalego, v plodišča pa 
dajemo prazno satovje v sredo gnez
da. Če tega ni, pa damo sate z odkri
tim medom v  sredino p rav  pred žrelo 
panja. Iz bojazni, da  bi prišlo do ro
panja, čebele od tam  takoj odstranijo 
med in v tako razširjenem  gnezdu ima 
matica vedno dovolj prostora za za- 
leganje. Torej v sezoni nenehno širim

gnezda in si že leta dokazujem, da je 
v sezoni A 2  panj p rem ajhen  in pre te
sen. V nakladnem  pan ju  taki pregledi 
odpadejo, tega dela je  tam  občutno 
manj.

Zaradi pom anjkan ja  matičnikov 
sem prim oran  precej d ružin  napraviti  
še na dva načina:

1. Navadno že v začetku maja, ko 
sem čebele razvozil po stojiščih, o tre 
sem v petsa ta r  precej m ladih  če

bel iz medišč nekaj panjev. To n a 
p rav im  tako, da om etem  čebele v lijak.
V sam panjič dam  satje  z obnožnino in 
medom; v sredini pustim  prazen pros
tor ali pa namesto sata  vrinem  p ra 
zen okvirček. Čebele zaprem  in p re 
nesem domov. V tem  panjiču ni niti 
ene celice, zaželene z jajčeci ali zale
go, niti odprte  niti zaprte. Doma pa 
istega dne enemu izbranem u panju  
vrinem  v sredo gnezda srednje  mlad 
prazen sat. Čebele tega praznega panja  
sem poprej dva večera dražilno na- 
pital s s ladkorno raztopino. Potem oba 
pan ja  dražilno krmim. Četrti  dan iz
vlečem nazadnje  dodani sat, ki je zdaj 
že popolnoma zaležen. Navadno v ku
hinji izrežem posamezne zaležene ce
lice in jih s toplim voskom nalepim 
na letvico vzrejnega sata. Nalepim dve 
letvici na vsako do 12 celic. Vse sku- 
pa vrinem  v petsatar. Mlade čebele, 
polne m atičnega mlečka, sprejmejo 
večino celic, potegnejo matičnike in 
že peti dan so vsi pokriti. Zdaj lahko 
vse te matičnike dodajam  na novo 
naprav ljen im  družinicam in postopek 
še en k ra t  ponovim. Več kot dvak ra t  
mi čebele niso hotele graditi  m atični
kov; če so kakšnega sprejele, se to ni 
splačalo, am pak sem s pasišča prinesel 
nove čebele v d rugem  petsa tarju , p r 
vemu pa sem pustil dva zadnja  ma- 
tičnika, da je družinica z mlado m a
tico norm alno zaživela, m edtem  ko 
sem z d rugim  panjičem vzrejal n a 
prej.

2. Zaradi pom anjkan ja  časa in ob
sežnosti čebelarstva bi ne zadostova
lo, če bi vzrejali z enim samim p an 
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jem, zato sem ob vseh navedenih  de
lal družine še iz rezervnih  družin  (kjer 
so bile, kot sem že prej omenil, s ta re  
matice) um etne  roje tako, da sem dal 
dva sa la  pokrite  zalege (v petsatarje ; 
3 sate) v sredo panjiča. P r i  tem  je mo
rilo biti na  enem satu  obvezno vsaj ne
kaj nepokrite  m lade zalege ali jajčeca. 
Ob s tran i  sem dal v panjič  še sa t  z ob- 
nožino in drugi sa t  z medom. Tako n a 
prav ljen i panjič  sem dal na hladen 
prostor  in šele drugi večer sem pos
tavil panjič na  svoje mesto in ga od
prl; pri tem pa sem žrelo vedno do
besedno zasul z drobnim  peskom ali 
senenim drobirjem. Če tega ni bilo pri 
roki sem ga obdal z vejevjem  ali t r a 
vo, vse v nameri, da  bi čebele 
ostale v svojem novem domu. 
Dva odprta  m atičn jaka  sem pustil. Če 
so pa vsi pokriti j ih  vse podrem in v 
m atičnika vcepim dve mladi eno
dnevni žerki, iz ka te r ih  se vzgo
je  dve mladi matici. Pri vsem tem 
gledam, da matičniki niso ob robo
vih sata, temveč v sredini, k je r  je  pri 
takšni družinici vsekakor največ to
plote. P ri  tem  posegu okrog matični- 
kov razširim  in z nožem podrem so
sednje celice, da lahko čebele gradijo 
norm alen  m atičnik in da pride  iz 
celice krepka in zdrava  matica, ki ji

nista m an jka la  prostor  in h rana  niti 
toplota, ka r  je  vsekakor največje važ
nosti za tako nežno, mlado bitje.

P r i  vsem tem  sem vedno in povsod 
gledal, da  so bile nove družinice do
volj živalne. Zarad i tega nam  vse po
letje  ne m anjka  rojičev z m ladimi m a
ticami. Lovim jih s satom, ki je  za
želen z odprto zalego. V nekaj m inu
tah, ko prislonim na navadnem  dro
gu privezan sat k roju, se roj po
m akne prav  na sat. Takoj ga snam em  
in dam  v štirisatar. Zraven dodam iz
delano satje  z malo medu in morda 
še satnico, k a r  je odvisno od moči d ru 
žine. Ko se matice oprašijo, j ih  razva
žam, pravilno rečeno, j ih  vzamem 
seboj na redne preglede po posamez
nih pasiščih, k je r  j ih  dodajam  proiz
vodnim družinam, kot sem že prej 
opisal.

Hoteli bi še povedati da  delatno d ru 
žine iz vseh dobrih in zdravih družin. 
Tako se izognemo križan ju  v sorodstvu 
in ohranimo zdrav in sposoben, trdoživ 
rod, ki je zmožen izkoristiti vsako pa
šo.

Poleg navedenih posegov gledamo, 
da vsako leto dobimo tudi matičnike 
iz kakšnega oddaljenega čebelnjaka za 
obnovo krvi.

UDK 638.145.52
PROBLEMI V ZREJE IN SELEKCIJE  MATIC V SLOVENIJI

P R O F .  J A N E Z  M IH E L IČ

Z napi-edkom čebelarske tehnologi
je  in s specializacijo v čebelarstvu pri 
nas smo zadnje čase pričeli močneje 
poudarja ti  tudi dejstvo, da je za bolj 
rentabilno čebelarstvo zelo pom em b
na oskrba čebelarjev s kvalitetnimi 
maticami. K tem u prepričan ju  naših 
čebelarjev so nedvomno pripomogli 
tudi uspehi, ki j ih  imajo na 
področju vzreje  matic in selekcije 
tiste dežele, k je r  je čebelarstvo močno 
razvito. V zadnjih desetih letih  je 
nam reč  zielo napredovalo  znanje o 
čebelji genetiki in na osnovi teh do

gnanj so v svetu razvili novo tehniko 
vzreje hibridov s pomočjo um etnega 
oplojevanja. Ti hibridi so se izkazali 
kot zelo dobri pri povečanju prido
b ivanja  vseh čebeljih pridelkov in jih 
zato te dežele že na veliko vzrejajo 
za prodajo čebelarjem.

V zadnjem času smo dobili nekaj 
podatkov o potrebi po m aticah v Jugo
slaviji, saj je  ZČDS že v le tu  1979 
pričela, na  osnovi dogovora z neka te 
rimi vzrejevalci, ponuja ti  slovenske 
matice po vsej državi. Pokazalo se je, 
da obstaja interes čebelarjev za čisto
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kranjsko  čebelo in da bi lahko naši 
čebelarji prodali večje število matic, 
kakor pa jih vzredijo zdaj. Zato pa bi 
bilo nujno urediti  razm ere na področ
ju vzreje in se dogovoriti za enotne 
metode selekcije te r  vzpostaviti tesno 
sodelovanje med vzrejevalci. Da bi do
segli čebelarsko razvite dežele bi mo
rali v Jugoslaviji  čebelarji letno k u 
piti okoli 60.000 selekcioniranih hi
bridnih in kvalite tn ih  gospodarskih 
matic. Da bi vzredili toliko matic bi 
morali imeti 50 vzrejevalcev, dobro 
organiziranih, imeti pa bi morali tudi 
potrebno strokovno pomoč. Selekcijo 
pa  bi morali izvajati na enem mestu 
dolgoročno po enotnem programu. Na 
ta  način bi izboljšali gospodarske last
nosti čebeljih družin, to pa bi nedvom 
no vplivalo na čebelarje, da bi matice 
ra je  kupovali, kakor pa da jih vzre ja 
jo sami.

S tan je  pri vzreji matic in selekciji 
pri nas sedaj še ni takšno, da bi lahko 
že upali, da bomo to dosegli z vzre
jevalci, ki že vzrejajo  matice za pro
dajo. Vzrejevalcev matic za prodajo 
imamo nekaj samo v Sloveniji v d ru 

gih republikah pa j ih  praktično sko
raj ni. Za večjo ponudbo matic bo 
potrebno rešiti dva problema. Prvič 
bo treba  organizira ti  vse vzrejevalce 
v enotno organizacijo vzrejevalcev 
pod okriljem Selekcijsko vzrej nega 
cen tra  ZCDS, tako da bo ponudba 
matic enotna; vedeli pa bomo tudi s 
kakšnimi kapacite tam i oplojenih m a
tic razpolagamo in koliko jih lahko 
ponudimo v prodajo. Druga, nič manj 
važna naloga pa je dvigniti strokovno 
raven vzreje matic in selekcije ter 
uvajati v vzrejo matic najnovejša  do
gnan ja  na področju genetike in teh 
nologije vzreje, ki so znana v svetu. 
Na tem  področju bi moral odločilno 
vlogo odigrati Selekcijsko vzrejni cen
te r  za kranjsko čebelo ZČDS. Pomen 
Centra  bo v tem, da bo opravlja l vse 
naloge pri selekciji in posredoval n a j
boljše rodove — linije — tistim  če
belarjem  vzrejevalcem, ki bodo s 
Centrom sodelovali. P rav  tako pa bo 
njegov pomen pri p rak tičnem  uspo
sab ljan ju  vzrejevalcev začetnikov ka
kor tudi pri izpolnjevanju  znanja, 
s tarejših  vzrejevalcev. Naloga centra  
bo tudi preizkušati novejšo tehnolo
gijo vzreje matic kakor tudi vse no
vosti, ki se pri tej tehnologiji po jav
ljajo v svetu. Le tako bo C enter tesno 
povezan s terenom  in si bo ustvaril  
široko mrežo sodelavcev. Seveda ne 
moremo pričakovati, da bi lahko do
segli velike rezulta te  v k ra tkem  času; 
zlasti j ih  ni mogoče pri selekciji, ki 
kljub  uporabi modernih metod vzre
je in um etnega osem enjevanja  zah te
va večletno delo, da se pokažejo vidni 
uspehi.

To pa je  edina pot, če hočemo bist
veno popraviti  s tan je  in nivo naše 
vzreje matic in selekcije, ki danes ne 
zadovoljuje niti po številu vzrejenih 
matic niti po kvaliteti.

Seveda pa to niso edine naloge, ki 
j ih  bo potrebno rešiti, da bi izboljšali 
s tan je  na tem področju. Zakon o živi
noreji nam reč navaja, da je  selekcija 
in vzreja  plemenskih živali, ki so n a 
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menjene za razmnoževanje, posebnega 
družbenega pomena. Zakon pa vk lju 
čuje sem tudi čebelarstvo; zato se ta  
dejavnost v okviru  posameznih p a 
nog tudi regresira po dogovoru vseh 
zainteresiranih. Verjetno bo potrebno

tudi pri selekciji in vzreji matic najti  
skupen interes vseh dejavnikov in 
načine, kako pospeševati tudi to po
membno panogo čebelarstva, ki mora 
postati sestavni del pospeševanja če
belars tva  v celoti.

UDK 638.121
INFORMACIJA O DELU VZREJEVALCEV MATIC

EVALD P I R Š

Posvetovanje  v Polju  je  soglasno 
ugotovilo, da smo na področju odbi- 
re in vzreje čebeljih matic do danes še 
zelo malo storili.

Mnogi vzrejevalci so pogrešali os
novna napotila  za odbiro in vzrejo, pa 
tudi spodbudo predvsem  tam, k jer  bi 
jo vsekakor morali dobiti. Nobena od
govorna institucija do zdaj ni dala za
nesljivega in oprijem ljivega odgovora 
na pom em bna vp rašan ja  s tega pod
ročja, k a r  jasno kaže na stanje, kak rš 
no je danes na področju odbire in 
vzreje  matic.

Vsi se zavedamo, da imamo čebelo 
-—• »našo kran jsko  čebelo«, ki je po
nesla dober glas našega čebelarstva 
daleč po svetu, ne zavedamo pa se, da 
jo je  potrebno čuvati in ohranjati,  
ka r  spet jasno kaže na situacijo, kje 
smo danes na področju odbire in vzre
je.

Zaradi takšnega s tan ja  je tudi po
tekalo vse dosedanje delo nenačrtno, 
zelo pomanjkljivo in skrajno n eu re 
jeno.

Zaradi takšnega s tan ja  so vzreje
valci na področju MČZD (Medobčin
ska zveza čebelaskih družin) M ari
bor ustanovili 28. 12. 1979. selcdjo za 
vzrejo matic  pri MZČD.

Ta sekcija je  prostovoljno združenje 
čebelarjev vzrejevalcev matic za pod
ročje občinskih skupščin Maribor, Le
n a r t  in Slovenska Bistrica, tj. za ce
lotno področje MZČD Maribor. Osnov
ni smotri sekcije so razvidni iz 5. čle
na  prav il  sekcije, ki so jih n jeni čla
ni sprejeli, potrd ila  pa MZČD Ma
ribor. Ti so:

— načrtna  in posodobljena odbira 
in vzreja  kakovostnih matic kranjske 
čebele,

— klasifikacija vzrejališč in pleme- 
nišč,

—• registracija  vzrejališč in pleme- 
nišč,

•—- vzrejni predpisi — »vzrejni red«,
— standardizacija  pribora  in doku

m entacije  za odbiro in vzrejo,
— načrtno enotno preizkušanje  če

beljih rodov,
— enotno u re jan je  dokum entacije  

za registracijo vzrejališč in plemenišč 
p ri  pooblaščenih organih,

— poenoten prom et z maticami,
— izmenjava izkušenj in dopolnil

no izobraževanje članov,
— sodelovanje s pooblaščeno vete

rinarsko  službo za za tiran je  čebeljih 
kužnih bolezni in za nadzor nad de
lovanjem vzrejališč in plemenišč,

— zastopanje interesov sekcije in 
n jenih  članov glede na druge čebelar- 
ke organizacije in odgovorne organe,

— oskrbovanje članov s potrebnim  
m ateria lom  in pripomočki za vzrejo 
matic. . .

Kot je  bilo omenjeno, je MZČD na 
svoji seji 9. 1. 1980. potrd ila  pravila  
sekcije, ki so v skladu s 23. členom 
pravil  MZČD in h k ra t i  pooblastila 
sekcijo za vzrejo matic, da  na n jenem 
področju v celoti samostojno ure ja  
odbiro in vzrejo in ji zagotavlja po
moč pri tej dejavnosti.

Končne tem elje  za solidno odbiro in 
vzrejo matic na  našem področju pa 
smo postavili z vzre jn im  redom,  ki ga 
je  sekcija spre je la  in potrd ila  na svo
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jem  zboru. Vzrejni red obsega tale po
glavja:

1. Splošne določbe
2. O dbira  in selekcija
3. Vzrejališča
4. Zdravstveno varstvo
5. Registracija  vzrejališč
6. P rom et z maticami
7. Končne določbe

ODBIRA IN SELEKCIJA

Odbira obsega:

Zunan je  značilnosti: dovoljeno je 
vzre ja ti  kran jsko  čebelo, ka te re  zu
nan je  značilnosti ustrezajo  pasem ske
m u  standardu  (z dovoljenimi največ
jimi odstotki zunanjih  značilnosti).

Gospodarska vrednost:  Ta se ugo
tav lja  na preizkuševališčih za čebelje 
rodove. Gradivo — m atičar  in t ro ta r  — 
se razvrščajo v tr i  razrede:

— razred  I. gradivo za vzrejo p le
m enskih  matic,

— razred II. gradivo za vzrejo gos
podarskih  matic,

— razred III. gradivo, ki se izjemo
m a uporab lja  za vzrejo gospodarskih 
matic.

Dednost: Ta se p rev e r ja  n a  osnovi 
rodovnika. Sekcija vodi rodovnike za 
posamezne rodove po posebnem navo
dilu.

Poglavje  tudi določa enotno barvno  
označevanje matic na  ščitku. Označe
vanje  določa enotnost glede letnice 
ro js tva  matice in glede tipa matice. 
Vzrejn i red  razvršča matice v p e t  t i 
pov. Ti so:

— plemenske matice, naravno  op
lojene,

— plemenske matice, neoplojene,
— plemenske matice, oplojene z in 

s trum enti,
— gospodarska matica, oplojena in
— gospodarska matica, neoplojena.

Tretje  poglavje  obravnava  vzre ja 
lišča, plemenišča in plemenilno posta
jo.

Vzrejališče je  objekt, v ka te rem  se 
na  sodoben način množinsko vzgajajo 
neoplojene matice, s p resa jan jem  žerk 
v um etne  matičnike.

Plemenišče je  objekt z večjim števi
lom čebeljih družin, ki vzrejajo  tro te  
za bolj ali manj kontrolirano paritev  
večjega števila pasemsko čistih m a
tic in morajo  izpolnjevati določene po
goje.

Vzrejni okoliš je  geografsko razšir
jeno plemenišče in m ora  izpolnjevati 
določene pogoje te r  zagotoviti pasem 
sko enovito področje za vzrejo gospo
darskim  matic.

P lem enilna  postaja  je  geografsko 
področje, ki ima nam en us tvar it i  po
goje za zanesljivo paritev  matic z o d 
branim i troti. Točka vzrejnega re 
da, ki ob ravnava plemenilno postajo, 
točno določa geografsko lego, določe
ne pogoje za plemenilno postajo na 
kopnem in otokih, določa tudi g rad i
vo za vzrejo (matičar in tro tar) tako 
kvalita tivno kot kvantitativno.

Četrto poglavje  ob ravnava  varstvo 
čebeljih družin  pred kužnimi bolez
nimi; še posebej velja  za vzrejališča 
in  plemenišča za čebelje matice in za 
p rom et z njimi. Seveda pa je  to po
dročje zelo zahtevno in veliko stvari 
je še nerazčiščenih in nedoločenih. 
Zato bo nujno  potrebno pritegniti k 
sodelovanju pooblaščene veterinarske 
službe, da bodo v m ejah  veljavnih 
zakonov in odlokov razumno določili:

—- zdravstveno vars tvene  pogoje za 
delovanje vzrejališč in plemenišč,

— načine za ugotav ljan je  izpolnje
vanje  pogojev in

— zagotovile kontrolo nad vzrejali- 
šči in plemenišči.

Ravno tako bodo m orale  v e te r ina r
ske službe določiti zdravstveno v a rs t
vene pogoje za:

—  prevoz matic na plemenišča in 
nazaj,

— razpošiljanje matic.

Peto poglavje  obsega registracijo 
vzrejališč.
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Sekcija za vzrejo matic pri MZČD 
vodi register vzrejališč oziroma vzre- 
jevalcev.

Vzrejališča se razporedijo v dve k a 
tegoriji, in sicer:

—■ v plemenske,
■—■ v gospodarske.
Sekcija za vzrejo matic izda  na os

novi prijave  in drugih  potrebnih li
stin, kot so:

— zapisnik o komisijskem pregledu 
plemenišča,

— dokazilo o ustreznosti matičarja,
—- poročilo o opravljenem  preizku

šanju čebeljih rodov v pre tek lem  le
tu,

— odločbe pristo jne veterinarske  
službe,

— za vzrejo plem enskih matic pa 
tudi odločbo občinske skupščine, da 
je  vsakršen dovoz tu j ih  čebel na za
ščiteno področje plemenilne postaje 
prepovedan  in

— odločbo o registraciji  vzrejališča 
za tekoče leto.

Šesto poglavje  govori o p rom etu  z 
maticami in določa, da morajo  biti

matice za prodajo obvezno označene, 
kot navaja jo  določila v drugem  po
glavju vzrejnega reda.

Vzrejni red tudi na tanko  določa, 
kakšna  naj bo matičnica za razpoši
ljan je  matic, vse skupaj z namenom, 
da se poenoti prom et z maticami.

Sedm o poglavje  obsega končne do
ločbe.

Vzrejni red sekcije dovoljuje v pre 
hodnem  obdobju določena odstopanja 
od določil vzrejnega reda, razen dolo
čil, ki govorijo o zdravstvenem  v a r 
stvu. To pa zaradi tega, ker  se vsi 
zavedamo, kakšno je  bilo do zdaj s ta 
nje  na  tem  področju in da ni mogoče 
ka r  takoj zagotoviti pogoje vzrejnega 
reda.

To bi bil k ra tek  povzetek vzre jne
ga reda, ki postavlja  temelje za 
bolj solidno odbiro in vzrejo m a
tic. Brez vsakršnega p re t i rav an ja  lah 
ko trdimo, da predstav lja  vzrejni red 
sekcije za vzrejo matic pri MZČD 
M aribor prvi čebelarski s tandard  pri 
nas.

*  *  *

S to številko revije zključujemo objav ljan je  m ateria lov s IV. posveto
van ja  o sodobnem čebelarstvu — Ljubljana, Polje  1980. Mislimo, da smo s 
tem seznanili širok krog čebelarjev z vsebino referatov in prikazali vso p rob
lematiko, ki je bila na posvetovanju obravnavana.

Uredništvo

V A B I L O

ČEBELARSKA DRUŽINA MLINSEK — VELENJE PRIREJA 8. 11. 
1980 OB 18. URI V PROSTORIH LJUBLJANSKE »NAME« V VELENJU
V OKVIRU PRAZNOVANJA PETDESETLETNICE SVOJEGA DELO
VANJA SVEČANO RAZVITJE PRAPORA Z LEPIM KULTURNIM IN 
ZABAVNIM PROGRAMOM. VABLJENI SO VSI ČEBELARJI, POSEB
NO DOBRODOŠLI SO PRAPORŠČAKI S PRAPORI.

IZVRŠNI ODBOR CD MLINSEK — VELENJE
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U D K  638.124.2
MESEČN A  NAVODILA ZA NOVEMBER

inž .  F R A N C  SIVIC

V tem mesecu imamo često že 
opraviti  s prvim  resnim mrazom in 
tud i sneg nas utegne presenetiti. Če
bele so se stisnile v zimsko gručo, 
čas je, da jih zdaj toplo odenemo in 
tako čim bolj zavarujem o pred n a j 
večjo preizkušnjo, ki jih čaka v p r i 
hodnjih  mesecih.

O tem zadnjem čebelarjevem opra
vilu, torej o paženju panjev, je bilo 
v našem glasilu dosti napisanega. T u
di ostrih  besed ni manjkalo; zlasti so 
bili svoj čas razvneti nasprotniki pa- 
ženja, ki so trdili, da  je paženje celo 
škodljivo. No, p re t iravan je  v eno ali 
drugo sm er je prav  gotovo nesmisel
no in bi zato začetnikom priporočal 
srednjo  pot. Ko sem še prezimoval 
svoje čebelje družine v Ljubljani, 
sem novem bra  redno prekril  plodišče 
nad matično rešetko in za okenci z 
10— 15 sloji časopisnega papirja , žre
la pa sem pustil  popolnoma odprta.
V 15 letih mi ni odm rla  niti ena če
belja družina.

Zdaj že osmo leto prezim ujem  LR 
panje  na Goriškem. Na lesonitni po
krov med zgornjo naklado in streho 
položim nekaj slojev časopisnega p a 
p ir ja  te r  zamašim vsako špranjo, če 
se m orda pojavi na stikališču naklad. 
Mislim, da čebele v panjih  prepih ve
liko slabše prenašajo  kakor suh mraz. 
Panjev  ne stiskam  skupaj, da bi se 
čebele med seboj grele, kakor to de
lajo neka te ri  čebelarji v no tranjosti 
Slovenije, saj padejo na Goriškem 
tem p era tu re  le redko pod —5" C. 
Pač pa sem že prvo leto po 
preselitvi čebel na  Prim orsko  svo
je  stojišče dobro zavaroval pred 
vetrom; vso severno in vzhodno 
s t ran  sem ogradil z 2,5 m vi
sokim plotom iz desk, ob katerem  
sem zasadil cedre, ciprese, lovor, lo- 
vorikovec, ognjeni trn , kalino in ja 
ponsko trdolesko. Ko bo leseni plot 
razpadel, bo zasajeno grmičevje že ta 

ko visoko, da bo lahko samostojno 
prevzelo varovalno vlogo. Povedati 
moram, da tudi moji sosedje, ki če- 
belarijo  v AŽ panjih, le-te zapažijo 
z nekaj sloji časopisnega papir ja  ali 
s kartonskim i ploščami, ki hk ra t i  p re 
krije jo  okenca v plodišču in medišču.

V čebelnjaku naj poslej v lada mir. 
Ko smo čebele končno odeli, nimamo 
več kaj iskati za panji. Še en k ra t  p re 
gledamo rezervno satje  v om arah  in 
ga po potrebi zažveplamo. Staro, 
črno satje  izločimo za predelavo v vo
sek.

Skoraj si danes ne morem zamiš
ljati  čebelarstva brez skrom ne m izar
ske delavnice ali vsaj kotička, kam or 
postavimo mizarsko mizo in visečo 
omarico z najpotrebnejš im  ročnim 
orodjem. Poznojesenski čas je na jp r i-  
kladnejše obdobje za izdelavo sa tn i
kov, pitalnikov, prašilčkov in za po
pravilo  s ta rih  ali celo izdelavo novih 
panjev. Ravno v mizarski delavnici 
bo čebelar še na jh i tre je  in seveda tu 
di najbolj koristno preživel tisto 
m rtvo  sezono, ko ne sme in ne more 
biti v družbi svojih k r ila tih  p r i ja te 
ljic.

Svoj mizarski kotiček sem si uredil 
nekaj mesecev preden sem postal če
belar, moj prvi izdelek pa je bila vrša 
za lovljenje rojev. O, kako prav  mi 
je  prišla! Brez n je  bi verje tno  tisto 
leto še ne imel čeb e l . . .  Naslednji iz
delek je bil lesen sipalnik, dva, štiri 
sa tarja , satniki, pitalniki itd.

Nekaj let kasneje sem z očetovo po
močjo prizidal k naši hiši pravo p rav 
cato delavnico, široko 3 m in dolgo
6 m. Kupil sem si srednje  veliko kom- 
binirko na kolesih s petimi operaci
jami, ki sem jo lahko poljubno obra
čal v tem, razm erom a ozkem prosto
ru, skoraj istočasno pa sva z očetom 
izdelala še masivno krožno žago; po
ganjal jo je  tr ifazni e lektromotor,
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moči 5 kW; namenil sem jo za razre- 
zovanje debelejšega lesa. Drugo d rob
no orodje kot so dleta, merila, svedre, 
izvijače itd. smo imeli pri hiši že prej. 
Takoj ko je bila delavnica oprem lje 
na, sva se z očetom lotila izdelave 
serije  30 AZ panjev. Zalogaj je bil 
za naju, mizarska začetnika, sicer ne
koliko velik, toda v svoji vnemi in 
zagnanosti se ga nisva ustrašila. P a 
nje sva delala v dolgih zimskih ve
čerih, ko je  zunaj naletaval sneg, na
ju  pa je prije tno  grela pečica na ža
ganje.

Drugo leto sva se lotila serije 30 LR 
panjev. Medtem sem nam reč  sklenil 
presedlati na  nakladalni sistem. Iz
delava teh panjev  nam a je šla h i tre 
je od rok, ker  je veliko delovnih ope-

UDK 638.15-02'09
SIMPOZIJ  O DIAGNOZI

DU Š A N

Dve komisiji APIMONDIE, in si
cer za biologijo čebel pod vodstvom 
prof. R u ttne r ja  in za patologijo čebel 
pod vodstvom dr. G nädingerja  sta 
priredili simpozij, ki je t ra ja l  od 28. 
septem bra do 1. oktobra 1930. O brav
navali so temo »Diagnoza in terapija  
varrooze.« Simpozij je bil v Bad 
Homburgu, v neposredni bližini insti
tu ta  za čebelarstvo v O berurslu  pri 
F ran k fu r tu  na Hesenskem. Navzočih 
je bilo 230 predstavnikov iz 28 držav.

S trokovna p redavan ja  so bila raz
deljena na naslednjih  pet sekcij:

— biologija Varroe jacobsoni,
— pojav varrooze v posameznih 

državah,
— diagnoza in populacijska d ina

mika,
— kemoterapija,
—■ problemi organizacije in prido

bivanja  u radn ih  dovoljenj za upora 
bo zdravil.

Organizatorji  sem inarja  so želeli 
postreči udeležencem z najnovejšimi

racij mogoče narediti  strojno, pa tudi 
bolj spre tna  sva postala. Za izdela
vo enega LR panja  s tremi nakladam i 
sva porabila komaj polovico toliko 
časa, kakor prej za en AZ, le nekoliko 
več lesa sva potrošila, zaradi večje 
prostornine LR panja  seveda.

Domačo mizarsko delavnico lahko 
uporabi čebelar tud i v druge namene. 
Ko smo adaptira li hišo v L jubljani in 
kasneje gradili novo stanovanjsko po
slopje na Goriškem, smo ves napušč, 
vse lesene obloge, balkonske ograje, 
lesene predelne stene, okenske police 
in še marsikaj izdelati sami. Koliko 
človek s tem p rih ran i  lahko sami iz
računate, posebno še, če hodite za vsa
ko malenkost k mizarju, obrtniki pa 
so danes vse prej kakor poceni.

IN TERAPIJI  VARROOZE
M ED V E D

dognanji na posameznih področjih, 
zato so v časovni stiski predložili le 
k ra tke  izvlečke posameznih tem. Ves 
m ateria l  bo objavljen v posebni pu
blikaciji APIMONDIE.

Prof. R u ttne r  je v svojem uvodnem 
predavan ju  omenil, da v Evropi n is 
mo nič vedeli o varroi tedaj, ko se je 
pojavila. V zadnjih letih so vložili 
precej naporov v študij tega proble
ma in ena izmed nalog sem inarja  je, 
da odgovori na vprašanje, ali varroa  
resno ogroža čebele ali je samo na
pihnjen milni balonček. Deželna v la
da na Hesenskem in čebelarska zve
za te dežele sta skupno vložili 400.000 
DM za preučevanje  varroe, posamezni 
izdelovalci zdravil pa še dodatna 
sredstva za razvoj ustreznega zdra
vila.

BIOLOGIJA VARROE JACOBSONI

Posamezni predavatelji , med njimi 
tudi mag. Sulimanovič iz Zagreba, so 
poročali o izsledkih svojih opazovanj.
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Prišli so do spoznanja, da se varroa 
v prvih  dveh letih počasneje razvija, 
od tre tjega  le ta  dalje  pa zelo hitro. 
Če nam  ta k ra t  ne uspe zmanjšati n je 
ne navzočnosti v čebelji družini, je to 
navadno usodno zanjo. Schley je n a 
vajal, da  je  v tre t jem  letu po nas tan 
ku okužbe v norm alni družini okoli 
pe t  tisoč pršic varroe, v četr tem  le
tu  pa se število poveča že na 25.000 
in več, k a r  resno ogroža nada ljn ji  ob
stoj družine. Drugi avtorji  so ugoto
vili mnogo večjo dovzetnost za okuž
bo pri tro tih  kot pri čebelah. P r i  ugo
tav ljan ju  pre le ta  iz enega panja  v 
drugega so našteli 37 čebel dnevno na 
oddaljenosti 80 m etrov in še vedno 
5 čebel na dan na  oddaljenosti 430 
metrov. Ta ugotovitev je posebno po
m em bna za prevaževalce, ker  te če
bele prenašajo varroo. Iz panjev, v 
ka te r ih  so čebelje d ružine izumrle, se 
varroa  preseli k drugim  družinam. 
P r i  pošiljanju m ladih  matic po pošti, 
skupno z nekaj čebelami v leseni 
škatlici, ostane va rro a  živa in ne po
gine. Ugotovili so tudi, da  imajo s ta 
rejše  čebele letalke občutno manj 
pršic kot mlajše čebele, ki se zadržu
jejo pretežno v panju. P r i  poletu m a
tice na praho  niso ugotovili okužbe 
matice.

Delegati ZCDS nu 
simpoziju o varroozi v 
ZRN. (Bad Homburg) 

Foto: mag. Franc 
Javornik

POJAV VARROZE
V POSAMEZNIH DRŽAVAH

Udeleženci so dobili podatke o raz
voju varrooze v posameznih državah. 
K er smo o tem pri nas že seznanjeni, 
bi omenil le, da so predavate lj i  p r i 
poročali tudi metode zdravljenja. Pri 
G rk ih  in T urk ih  se je zelo razširila 
uporaba  malathiona, ki uniči okrog 
80 u/o pršic varroe; zaradi nerazvite  
industr i je  d rugega zdravila  doma ne 
izdelujejo. M alathion je p rašek  zoper 
uši.

DIAGNOZA IN PO PU LA C IJSK A  
DINAMIKA

Dr. Bretschko je  ocenil, da je  izpi
ran je  čebel, razvito v Oberursiu, za 
zdaj najbolj zanesljiva in precizna 
metoda diagnoze varroe. V stekleni 
posodi v špiritu  ali bencinu operejo 
200 do 400 čebel; nato precedijo po 
20 m inu tah  vsebino skozi sito s 3 m m 
kovinsko mrežo na tanko  belo platno. 
Čebele ostanejo na  mreži, va rroa  pa 
pade skozi in obleži na platnu, k jer  
jo preštejejo. Vse druge  metode so 
manj zanesljive. Če najdem o le eno 
varroo, pomeni, da  je celotno stoji
šče okuženo. P r i  večkratni,  časovno 
odm aknjeni uporabi izpiralne metode,
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medex
export-import, p.o. 
Ijubljana, jugoslavija

letn ik
leto
š tev i lk a

VII
1980

11 bilten
PREGLED G O Z D N EG A  MEDENJA V L E TO Š N JEM  LETU

Zopet je minilo čebelarsko leto za ka
terega lahko rečemo, da je bilo slabo. 
Znano je, da v tistih letih ko zamedi pri 
nas gozd, govorimo o dobri čebelarski 
letini, v kolikor ne pa o slabši čebelarski 
letini. Vsi zelo vspodbudni lanskoletni 
pokazatelji za medenje hoje, kot je pozno 
medenje v septembru, veliko število pre- 
zimovalnih jajčec in drugi so se izjalo
vili. Dolgotrajno deževno vreme spo
mladi, kakor tudi v poletju je popula
cije uši tako zdesetkalo, da niso dosegle 
svojega masovnega viška razvoja. Tako 
smo zopet ostali (razen manjših izj^m) 
v pričakovanju boljše prihodnje sezone.

Značilno za letošnje leto je, da se je 
tudi medenje pojavljalo zelo kasno. Ta
ko je naša prva obilnejša paša, to je 
akacija, zelo kasnila, saj je zamedila v 
prvi dekadi junija. Skupni donos na 
družino je bil v Prekmurju okrog 15 kg, 
dočim na Primorskem le 8 kg.

Koncem maja in v začetku junija se 
je pojavilo medenje na javorju, ki ga 
je povzročala Javorjeva ščetinasta ušica 
(Periphyllus villosus). Tudi vreme je bi
lo v tistem času ugodno, tako, da so če
bele le nabrale nekaj te mane in nek
tarja.

Smreka je kljub slabemu vremenu v 
nekaterih področjih dobro medila. Opa
zovalna postaja v Šoštanju je zabeleži
la prvi kg donosa 5. junija v Lovrencu 
na Pohorju pa 1(X junija. Donosi so se 
gibali, dvigali pet dni, vse do 2 kg. Tu
di na opazovalnih postajah Zreče, Iška 
vas, Kamnik pod Krimom, so se v sre
dini meseca junija dvignili donosi nekaj 
dni na kg in več. Slabo deževno vreme 
je to pašo prekinilo vse do sredine me
seca julija, ko se je medenje smreke po
javilo v višjih predelih Pohorja, to je 
Lovrenc na pohorju, Orlica, Legen, 
Smrečno, Pivola kakor tudi na Kobans- 
kem, na Remšniku ter Jelovici in Črnem 
vrhu. Donosi na omenjenih opazovalnih 
postajah so se gibali od 1 doi 2,80

kg z občasnimi prekinitvami vse 
do 10. avgusta. V vseh omenjenih 
krajih so točili od 10 do 15 kg, 
kakor tudi nekoliko manj v ne
katerih predelih Savinjske doline. O me
denju smreke lahko napišemo ugotovi
tev, da bi ta v letošnjem letu, v kolikor 
bi bile vremenske razmere ugodne, dala 
rekordne donose. Medenje smreke se je 
tako rekoč ponujalo, kajti zabeležene 
imamo primere z opazovalnih postaj, 
kjer je kontrolna čebelja družina na de
ževni dan prikazala padec — 0,40 kg, ta
koj naslednji, jasen lep dan pa 2 kg do
nosa. Pomembno je tudi to, da je med
v satju hitro trdil.

Na vseh ostalih področjih so bili v 
tem času donosi slabi in so se gibali od
0,20 do 0,60 kg, kar gre pripisati le trav
niški paši.

Kostanjeva paša je zelo kasnila, saj 
se je začela v drugi dekadi julija. De
ževje v času polnega cvetenja kostanja, 
je predvsem v nižinah izpralo nektar in 
čebele so imele tako le obnožinsko pa
šo. Celokupen donos medičine kostanja 
je bil zaradi tega le nekaj kilogramov.

Po 20. juliju je začela mediti hoja pri 
Gornjem gradu in je medila vse do 11. 
avgusta. Donosi so se gibali od 1 do 2,5 
kilograma. V začetku avgusta pa smo 
prejeli sporočila, da je začela mediti ho
ja v področju Krima in sicer v Iški va
si. Zal so bili kg donosi le nekaj dni. 
Kasno medenje na smreki je povzročala 
Puhasta smrekova ušica (Lachmiella co- 
stata). Mana, ki jo je povzročala ta uši
ca, je zaradi vsebnosti trisaharidnega 
sladkorja zelo hitro kristalizirala in po
vzročala čebelarjem neljube preglavice.

Deževno vreme v drugi dekadi mese
ca avgusta je gozdno medenje na celot
nem teritoriju prekinilo. Zelo slaba so 
bila letos področja Trnovskga gozda, 
Gorskega Kotarja, Kočevskega, Hrušice 
in Javornikov. Čebelarjem je bilo posre
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dovano prek časopisa Delo 20 obvestil 
in prek radija 9 obvestil.

Zavedamo se, da opazovalna služba 
gozdnega medenja še ni tako zaživela, 
kot si vsi želimo. Srečujemo se z vrsto 
problemov katere bi morali skupno re
ševati vsi zainteresirani. Zavedati se 
moramo, da je čim hitrejše posredova
nje kar najbolj svežih podatkov o m e
denju na nekem področju naš skupni

cilj. Zato vas prosimo čebelarji, da nam 
posredujete vaše pripombe in predloge. 
Hkrati vas obveščamo, da vam je pospe
ševalna služba na razpolago za različna 
vprašanja iz čebelarstva v ponedeljek, 
si’edo in petek od 7. do 14. ure na Mi
klošičevi 30, v prostorih DE Koopera
cija.

Opazovalna služba 
gozdnega medenja hp Medex

RAZPRAVA O OSNUTKIH SAMOUPRAVNIH AKTOV O NOVI 
ORGANIZIRANOSTI  DELOVNE ORGANIZACIJE MEDEX

Na osnovi programa dela za leto 1980, 
programov in stališč družbenopolitičnih 
organizacij, je zbor delavcev DO Medex 
26. 3.1980 sprejel sklep o novi organizi
ranosti delovne organizacije: »Zbor de
lavcev soglaša s pfedlogom organizira
nja delovne organizacije v temeljne or
ganizacije TOK Čebelarstvo, TOZD Pre
delava in Delovno skupnost skupnih 
služb«.

V skladu s sklepom zbora delavcev so 
strokovne službe pripravile osnutke sa
moupravnih splošnih aktov o organizi
ranju obeh temeljnih organizacij, delov
ne skupnosti skupnih služb in združeva
nju v delovno organizacijo.

Razpravo bomo začeli v osnutkih na
slednjih samoupravnih aktov:

1. t o k  Če b e l a r s t v o
— Samoupravni sporazum o združeva

nju dela in sredstev čebelarjev in delav
cev v TOK Čebelarstvo v Ljubljani, Mi
klošičeva 30;

— Statut TOK Čebelarstvo.

2. TOZD PREDELAVA
— Samoupravni sporazum o združeva

nju dela delavcev v TOZD Predelava;
— Statut TOZD Predelava.

3. DELOVNA SKUPNOST 
SKUPNIH SLUŽB

— Samoupravni sporazum o združe
vanju dela delavcev v DSSS; k

—• Statut delovne skupnosti skupnih 
služb.

4. DELOVNA ORGANIZACIJA 
hp MEDEX

— Temeljni samoupravni sporazum o 
združevanju TOK Čebelarstvo in TOZD 
Predelava v delovno organizacijo hp Me
dex export-import, Ljubljana, n. sol. o., 
in ureditvi medsebojnih razmerij;

— Statut DO hp Medex export-import;
— Samoupravni sporazum o medse

bojnih pravicah, obveznostih in odgo
vornostih temeljnih organizacij združe
nega dela in kooperantov ter Delovne 
skupnosti skupnih služb.

Delavski svet poziva delavce in čebe- 
larje-delavce na domu, da v razpravi 
temeljito proučijo določila samouprav
nih aktov o novi organiziranosti, dajo 
svoje pripombe, spremembe in predloge 
ter tako konstruktivno sodelujejo pri ob
likovanju temeljnih organizacij.

Osnutke navedenih samoupravnih ak
tov bomo v Medexu obravnavali vsi de
lavci in čebelarji-delavci na domu lo
čeno po delovnih enotah. Za čebelarje- 
delavce na domu bo sklican poseben 
zbor, kjer se bomo dogovorili o novem  
statusu, ki ga bodo čebelarji imeli v 
TOK. Organizator in nosilec razprav je 
izvršilni odbor sindikata.

Po končani razpravi bo delavski svet 
sprejel predlog samoupravnih aktov, 
upoštevajoč pripombe in predloge, ki 
bodo dani v razpravi in razpisal refe
rendum za sprejem samoupravnih aktov 
za ustanovitev temeljnih organizacij in 
za združitev temeljnih organizacij v de
lovno organizacijo.

Delavski svet imenuje tudi 3-člansko 
komisijo, ki jo sestavljajo po en pred
stavnik DE Proizvodnja, DE Kooperaci
ja in skupnih služb. Naloga komisije je 
izdelati delitveno bilanco razporeditve 
sredstev, pravic in obveznosti in pripra
viti Samoupravni sporazum o razmejit
vi sredstev med temeljne organizacije.

Referendum o organiziranju temeljnih 
organizacij in o združevanju temeljnih 
organizacij v delovno organizacijo bo 
po končani razpravi in uskladitvi pri
pomb in predlogov. Na referendumu bo
do sprejemali:

1. TOK ČEBELARSTVO
— Samoupravni sporazum o združe

vanju dela in sredstev čebelarjev in de
lavcev v TOK Čebelarstvo in
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— Statut TOK Čebelarstvo
vsi delavci DE Kooperacija in čebelarji 
delavci na domu.

2. TOZD PREDELAVA
— Samoupravni sporazum o združeva
nju dela delavcev v TOZD Predelava in

— Statut TOZD Predelava
delavci DE Proizvodnja, skladišča in 
transporta ter delavci DE Maloprodaja.

3. DELOVNA SKUPNOST 
SKUPNIH SLUŽB

— Samoupravni sporazum o združe
vanju dela delavcev v DSSS in

— Statut DSSS

delavci DE Komerciala, splošno-kadrov- 
skega sektorja in gospodarsko-finančne
ga sektorja.

4. DELOVNA ORGANIZACIJA 
hp MEDEX

—- Temeljni samoupravni sporazum o 
združevanju TOK Čebelarstvo in TOZD 
Predelava v delovno organizacijo;

— Statut DO hp Medex in
— Samoupravni sporazum o medse

bojnih pravicah, obveznostih in odgo
vornostih temeljnih organizacij združe
nega dela in kooperantov ter delovne 
skupnosti skupnih služb
sprejemajo vsi delavci delovne organi
zacije in člani TOK.

PRED LO G  ORGANIZACIJSKE SESTAVE 
DELOVNE ORGANIZACIJE

1. TOK ČEBELARSTVO
2. TOZD PREDELAVA
3. DELOVNA SKUPNOST SKUPNIH  

SLUŽB

ad. 1)
TOK Čebelarstvo sestavljajo DE Ko

operacija in proizvodne enote. V DE 
Kooperacija so organizirani:

1. proizvodni oddelek, ki obsega od
seke vzrejo in selekcijo matic, proizvod
njo satnic in kooperacijsko proizvodnjo,

2. komercialni oddelek, ki obsega od
sek čebelarskega repromateriala, malo
prodajno trgovino in skladišče čebelar
skega materiala,

3. pospeševalne službe, ki obsegajo 
strokovna delovna področja pospeševa
nja čebelarstva.

DE Kooperacijo po omenjenih odsekih 
sestavljajo delavci, ki so v TOK v red
nem delovnem razmerju in opravljajo 
za TOK kot celoto proizvodne, komer
cialne, pospeševalne in druge strokovne 
in pomožne delovne naloge.

Proizvodne enote sestavljajo čebelarji
— člani TOK (dosedaj delavci na domu) 
in čebelarji-kooperanti. Proizvodne eno
te so organizirane po regijah za Primor
sko, Gorenjsko, Dolenjsko, Štajersko, 
Prekmurje, Hrvatsko, Srbijo in Vojvo
dino. Število proizvodnih enot ni ome
jeno, lahko se organizirajo tudi po ožjih 
področjih.

TOK ima značaj temeljne organizacije 
združenega dela. TOK ima naslednje sa
moupravne organe, in sicer: delavski 
svet, poslovodni organ (direktor TOK)

in komisijo samoupravne delavske kon
trole.

Delavski svet ima izvršilne organe: 
upravni odbor, komisijo za delovna raz
merja in kreditno komisijo.

Člani TOK imajo posebna odbora — 
sklada skupne porabe članov in rizič
nega sklada članov.

Delavci in člani sodelujejo v organih 
upravljanja delovne organizacije prek 
delegatov v skupnem delavskem svetu, 
v skupni disciplinski komisiji in komi
siji za SLO in DS.

Značilnost sestave samoupravnih or
ganov TOK je v tem, da omenjene sa
moupravne organe sestavlja več kot po
lovica čebelarjev-članov.

Osnovni predmet poslovanja TOK č e 
belarstvo je vzreja in selekcija matic, 
topljenje voska in proizvodnja satnic, 
pridelovanje čebeljih pridelkov v raz
ličnih oblikah medsebojnega sodelova
nja, odkupovanje čebeljih pridelkov, 
proizvodnja čebelarske opreme in čebe
larskega materiala, oskrbovanje čebe
larjev z repromaterialom in investicij
skim materialom za potrebe čebelarske
ga gospodarstva ter z artikli za hrano 
čebel, proizvodnja medovitih rastlin in 
zdravilnih zelišč.

Stranske dejavnosti, ki dopolnjujejo 
glavno dejavnost so: trgovina na debelo 
in drobno iz skupine čebelarskega ma
teriala, organiziranje in opravljanje če
belarske pospeševalne službe, kreditira
nje čebelarjev za povečanje čebelarje
nja.
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Medsebojna razmerja, pravice in obvez
nosti članov in delavcev TOK Čebelar
stvo so podrobno razčlenjena v samo
upravnih aktih temeljne organizacije ko
operantov. Te akte bo prejel vsak dela
vec in vsiak član (delavec na domu) ta
ko, da jih bo lahko proučil in dal ust
rezne predloge za spremembe ali do
polnitve.

ad. 2)
TOZD Predelavo sestavljata DE Pro

izvodnja in DE Maloprodaja.
DE Proizvodnja obsega:
— oddelek priprave medu,
— oddelek polnjenja medu in •'ajev,
— oddelek proizvodnje naravnih poži

vil,
— oddelek proizvodnje medice,
—  skladiščne službe in transport,
— strokovne in pomožne službe delov

ne enote.
Glavna dejavnost DE Proizvodnja je:
— predelava medu, matičnega mlečka, 

cvetnega prahu, propolisa čebeljega 
strupa in proizvodov na bazi čebeljih 
pridelkov in sorodnih surovin;

— proizvodnja diabetičnih in dietičnih 
proizvodov na osnovi medu in ostalih 
čebeljih, zeliščnih in drugih surovin;

—  proizvodnja drugih prehrambenih 
artiklov;

— proizvodnja kozmetičnih izdelkov 
na osnovi medu in ostalih čebeljih, ze
liščnih in drugih surovin;

— proizvodnja hrane za čebele.

DE Maloprodaja je organizirana po 
poslovalnicah — prodajalnah z osnov
nimi funkcijami prodaje proizvodov Me- 
dexa neposrednim potrošnikom, oskrbo
vanja čebelarjev s čebelarskim ropro- 
materiialom in odkupa čebeljih pridel
kov. Zaradi celovitosti ponudbe in ren
tabilnosti poslovanja opravlja malopro
daja tudi maloprodajni promet z dopol
nilnimi vrstami blaga, opravlja pa tudi 
buffet storitve.

TOZD Predelava je poleg proizvodnje 
dejavnosti v DE Proizvodnja in malo
prodajne dejavnosti v DE Maloprodaja 
registrirana tudi za opravljanje dopol
nilnih dejavnosti trgovine na debelo, 
predvsem s predmeti, ki so predmet po
slovanja maloprodaje, registrirana pa je 
tudi za opravljanje zunanjetrgovinske 
dejavnosti in posredovanja v zunanje
trgovinskem prometu s področja, ki je 
predmet osnovne dejavnosti TOK Čebe
larstvo in TOZD Predelava.

TOZD ima samoupravne organe — de
lavski svet, poslovodni organ (direktor

TOZD) in komisijo samoupravne delav
ske kontrole.

Delavski svet ima izvršilne organe: 
komisijo za gospodarjenje, komisijo /.a 
delavna razmerja in komisijo za var
stvo pri delu.

Delavci TOZD sodelujejo v organih up
ravljanja delovne organizacije prek de
legatov v skupnem delavskem svetu, v 
skupni disciplinski komisiji za SLO in 
DS.

ad. 3)
Delovna skupnost skupnih služb obse

ga vodstvo delovne organizacije in de
lovne skupnosti skupnih služb, splošno- 
kadrovski sektor, gospodasko-finančni 
sektor, Center za biotiko in razvoj in 
komercialni sektor. V delovni skupnosti 
skupnih služb so združene vse strokovne 
in pomožne službe, ki so potrebne za 
nemoteno in kvalitetno delovanje te
meljnih organizacij.

Tako kot v temeljnih organizacijah 
ima tudi delovna skupnost skupnih služb 
svoje samoupravne organe, ki so: delav
ski svet, komisija samoupravne delav
ske kontrole, komisija za gospodarjenje 
in komisija za delovna razmerja. Delav
ci DSSS prek delegatov sodelujejo v 
samoupravnih organih delovne organiza
cije enako kot delavci v temeljnih or
ganizacijah.

Cebelarji-člani in delavci delovne or
ganizacije odločajo neposredno na zborih 
temeljnih organizacij tako, da se zbori 
organizirano ločeno po proizvodnih in 
delovnih enotah, v DE Maloprodaja pa 
tudi po prodajalnah. Pristojnosti in ob
veznosti, ki jih imajo člani in delavci 
glede odločanja na zborih članov in de
lavcev so določene v statutih.

V tem sestavku smo navedli najosnov
nejše s področja organiziranosti tem elj
nih organizacij in delovne organizacije. 
Medsebojna razmerja, pravice in obvez
nosti delavcev in temeljnih organizacij 
so obdelane v samoupravnih aktih, ki 
so v celoti pripravljeni. Ti samoupravni 
akti bodo postopno predlagani v razpra
vo in sprejem članom in delavcem. Raz
prava se začne o samoupravnih aktih, ki 
smo jih navedli uvodoma.

O bveščam o čeb e la rje , d a  bom o p riče li 
z odkupom  voščin  d ru g eg a  novem bra . 
O dkupovali bom o le su h e  voščinc b rez  
k ris ta liz ira n e g a  m edu, cv e tn eg a  p rah u , 
am erišk e  gnilobe in  zalege.

M edex
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Črtna mreža kot pripo
moček pri štetju od

padlih parazitov

lahko ugotovimo populacijsko dina
miko varroe. Posamezni poročevalci 
so opisali nam  že bolj znane metode: 
preiskave drobirja  in zalege, plinje- 
n je  z znanimi prepara ti  pa tudi ugo
tav ljan je  varroe  tako, da damo čebe
le v steklenico, po določenem času pa 
na steklu preštejemo pršice. Insti tu t  
za čebelarstvo v Oberurslu preizkuša 
poleg izpiralne metode še diagnosti
ciranje varroe  z m ravljinčno kislino.
V prazen satni okvir vstavijo in  p ri
čvrstijo ploščato steklenico, ki drži 
okoli 200 cm5; v njej je m ravljinčna 
kislina. Namesto zamaška je  vstavljen  
svaljek  platna, ki sega do dna; iz ste
klenice ga gleda še 5 cm. Hlapi m rav- 
ljinčne kisline uničujejo varroo. Ta 
pada na dno panja, in sicer na vs tav
ljeni papir, p rem azan z vazelinom. Če 
imajo panji reže, hlapi p reh itro  iz- 
puhte, zato so rezultati  slabši. N aj
prim ernejš i  čas d iagnosticiranja z 
mravljinčno kislino je tedaj, ko ni za
lege. Kakšen je vpliv m ravljinčne ki
sline na med, za zdaj še niso ugotav
ljali, bodo pa to storili v naslednjem 
letu.

Tudi pri tej, kakor pri drugih  me
todah diagnoze varroe, ugotavljajo 
njeno populacijsko dinamiko tako, da 
postopek ponovijo po določenem času 
in iz prešte tih  m rtvic  varroe  ugotav
ljajo njeno povečano ali zmanjšano 
navzočnost v  panju.

Nato je znani velečebelar Pfefferle 
iz Schw arzw alda  poročal, kako skrbi, 
da  se varroa  ne razv ija  nad mejo, ki 
ogroža ekonomičnost čebelarjenja:

—■ po 30. jun iju  ne dela nobenih 
nare jencev  več,

—■ družin, ki so postale brezmatič- 
ne, ne obnavlja, am pak jih pridruži 
drugim,

— družin ne razširja  prehitro , da 
ne pride do podhladitve,
— vsako leto nap rav i  v m aju  in ju 
niju  narejence, ki znašajo okoli polo
vice vsega števila družin. Tako po
m la ju je  matice in tudi s tem  drži v a r 
roo pod nivojem, ki je za čebelarsko 
gospodarstvo nevarno.

KEM OTERAPIJA

Posamezni referenti so omenjali 
zdrav ljen je  varroe  s phenothiazinom, 
folbexom, sineacarjem  in z malathio- 
nom. Posebno pozornost je zbudila 
kem oterap ija  z m ravljinčno kislino in 
s chlordimeformhydrochloridom, zna
nim pod imenom K-79 (Nemci) in s 
Thymolom (Rusi).

Nemci so posvetili kem oterapiji  z 
mravljinčno kislino izredno pozornost 
iz dveh razlogov. Prvič, ker je K-79 
v preizkusnem  stadiju  in še ni dovo
ljen ja  za splošno uporabo in drugič, 
ker d ruga  nam  znana sredstva niso 
dala zadovoljivih rezultatov.
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V arroa

Mravljinčno kislino vstavijo v d ru 
žino v ploščati steklenici z vstav lje
nim p latnenim  svaljkom  tako, kot 
smo opisali zgoraj ali pa s pomočjo 
okoli 2 cm debele foča plošče, vs tav
ljene v polivinilasto vrečico, ki je 
dobro zlepljena. Ploščo napojimo s 
pol l i tra  m ravljinčne  kisline in polo
žimo nad satnike v čebelje gnezdo. 
Od zgornje stran i je treba  folijo z vi
licami za odkrivanje  medu šest- do 
osem -krat prebosti, da s tem omogo
čimo počasno izhlapevanje kisline. Ta 
postopek je  dal dobre rezultate. Sli
šati je bilo pripombe, da m ravljinčna  
kislina v toplem podnebju prehitro  
izhlapeva, k a r  moti čebele, pa tudi 
med dobi priokus po njej.

S poizkusi s K-79 so pri družinah 
brez zalege dosegli zelo dobre rezul
tate. Varroo so uničili 100 %> ali blizu 
tej številki. P ri  pokladanju  K-70 te
daj, ko ima družina  zalego, ostane 
varroa, ki je  pod zalego, pri ž ivljenju 
in postane v precejšnji meri resistent- 
na.

Na insti tu tu  za čebelarstvo v Ober- 
u rs lu  so delali poizkuse s K-79 na dva 
načina. Pokladali so K-79 raztopljen 
v sladkorni raztopini z navadnim i pi-

Dnevni potek odmira
nja varroe po dvakrat

ni uporab; -druvila 
K 79

talniki ali pa so s pollitrsko plastič
no škropilnico, ki ima spredaj vs tav
ljeno okoli 20 cm dolgo plastično cev
ko, kapljali po čebelah, in to med uli
cami.

Čebele K-79 zelo enakom erno po- 
razdele po vsem gnezdu in ga kmalu 
použijejo. Deluje zelo hitro. Že 24 ur 
po uporabi so ugotovili, da  je  nad 
50 %> pršic odmrlo. V teku  nadaljn jih  
24 u r  je uničenih že dve tre tj in i  pršic, 
po 6 do 10 dneh pa vse. K ljub  tem u 
so priporočali postopek po 7 dneh  po
noviti.

P ri  slabših d ružinah  rezultati 
zd rav ljen ja  niso bili tako ugodni. Pri 
postopku, ko raztopino nakapljam o 
nad ulice s škropilnic*, se lahko po
veča koncentracija  K-79. Čebele jo 
vnašajo na jra je  okrog zalege, vendar 
jo pijejo vse čebele in K-79 kmalu 
preide v kri čebel. V arroa  pije kri če
bele in tako jo K-79 uniči. Vpliv K-79 
se pri čebelah potem, ko jih  z njim 
več ne krmimo, h itro  zmanjša in po
polnoma izgubi. N ajprim ernejš i  čas 
uporabe K-79 je od konca oktobra do 
sredine februarja . Priporočljivo je, da 
je tem pera tu ra  pod 10 stopinj C

Na medu niso našli ostankov K-79.
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Rusi so dosegli dobre rezutla te  s 
thymolom, ki ga uporablja jo  v prahu  
in je pokazal do 97,7 °/o rezultat. Upo
raben je pri tem p era tu rah  med 8—42 
stopinj C; posipati ga je  t reba  po
0,25 g na ulico. V arroa  pogine že v te 
ku 48 ur. P ri  več kot 20 %  okuženo
sti družine posipavamo s thym o
lom v določenih dozah š t ir ik ra t  v za
poredju  po štir i  dni, pri manjši oku
ženosti pa d v ak ra t  v sedmih dneh.

N ajprim ernejš i  čas za dodajanje 
thym ola je po poletnem točenju in 
ponovitvi kure  naslednjo pomlad. 
Thymol ne sprem eni krvne  slike če
bele, uničuje pa tudi druge parazite  
in še voščenega molja. P r i  tem pera 
turah, višjih od 27 stopinj C, matica 
preneha  zalegati, povprečno 6 %> m a
tic odmre. Pri slabih družinah upo ra
ba thvm ola ni priporočljiva. Thymol 
je  rastlinskega izvora, pridobivajo pa 
ga tudi že sintetično.

Problemi organizacije in pridobiva
nja  u radn ih  dovoljenj za uporabo 
zdravil

P redstavn ik  Hoechsta je navedel, 
da čebelarji precej povprašujejo po 
K-79, vendar  pa še ni v prodaji. Prej 
je  treba  dokončati vse z zakonom do

ločene postopke. Zdaj še ni znano, 
kdaj bodo izdali dovoljenje. Delegati 
posameznih držav so poročali, kakšna 
je  zakonodaja na tem področju pri 
njih.

Šef veterinarske  službe na Hesen- 
skem je navedel, da družin znotraj 
10 k ilometrskega pasu okoli okužene 
družine ne smemo premikati. Čebe
larji, ki so 97 "/«vključeni v čebelar
sko zvezo dobro sodelujejo z veteri
n a r j i  in izvajajo njihove odredbe.

ZAKLJUČKI

Na simpoziju so ugotovili, da v a r 
roa resno ogroža čebele, vendar  ob 
pam etnem  ravnan ju  čebel ne bo uni
čila. V arroa  izvaja selekcijski pritisk, 
zato je potrebno preučevati njen 
vpil'.' v celotnem obsegu do čebel in 
do okolja. Poleg tega nas sili k po
globljenemu študiju  biologije, saj mo
rajo obram bni ukrepi tem eljiti  na 
biološki metodi ob hk ra tn i  smotrni 
uporabi zdravil. Dokler popolno iz
treb ljen je  varroe  ni izvedljivo, si je 
treba  prizadevati, da se ne bi razvila 
nad ravnijo, ki ogroža normalne go
spodarjenje  s čebelami. Dolžnost če
belarjev  je, da disciplinirano izvajajo 
od oblasti predpisane odloke.

UDK 638.13
KAKO SMO LETOS ČEBELARILI

F R A N C  ŠIVIC

Letošnja čebelarska sezona ponov
no potr ju je  znano dejstvo, da je iz
med vseh kmetijskih panog čebelar
stvo najbolj odvisno od vremena. Me- 
dovniki v cvetu so nedvomno najnež- 
nejši in najobčutljivejši del rastline; 
če zračna v laga ni prava, če so tem 
p e ra tu re  prenizke, če piha presuh 
prem rzel ali prevroč veter  ali če de
žuje, medovniki ne izločajo medičine 
v takšnih  količinah, kot bi jo sicer v 
ugodnejših razmerah. Razen tega ne
ugodno vrem e otežuje čebelam let iz

panjev. K er je tra ja lo  letos deževje 
s krajšimi presledki skoraj do konca 
julija, so bili temu prim erno  pičli tu 
di pridelki medu in zato lahko ozna
čimo čebeljo letino kot slabo.

In vendar  smo se letos nadejali pol
nih sodov medu. Bežni pregled jelk 
na Krimu, v okolici Gornjega gradu  
in na Trnovskem gozdu je že v fe
b ru a r ju  pokazal, da je na spodnji 
stran i iglic veliko jajčec zelene jelko
ve ušice. To je bila ena od osnov za 
domnevo, da bo je lka v omenjenih
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gozdnih območjih medila, če seveda 
hladno in deževno pomladansko v re 
me ne bo zaviralo razvoja ušic.

Pelodovite drevesne in grmovne 
vrste, kot so na p r im er  leska, jelša, 
topoli in trepetlika, so cveteli nadvse 
obilno. Na v rb ah  so čebele dobile po
leg peloda tudi p rve kapljice letošnje 
medičine. Zlasti na  beli vrbi, ki je 
cvetela ves april, so se čebelje d ru 
žine v nekaterih  kra j ih  Slovenije le
po razvile in se priprav ile  na na jvaž
nejšo pomladansko pašo — akacijo.

N ekateri čebelarji menijo, da  ak a 
cija dve leti zaporedoma n a  istem ob
močju ne medi. Tisti, ki so lani dobro 
točili na  Goriškem in ki so se letos 
ra je  podali v P rekm urje ,  so se dobro 
odrezali. Na Goriškem je  bil povpre
čen pridelek  6 kg, v P re k m u r ju  pa 
k a r  15 kg. Akacija  je  medila p rak tič 
no samo 3 dni, toda ti tr i je  dnevi so 
bili odločilni. Povedati pa  je tudi t r e 
ba, da vsi prevaževalci niso imeli n a j 
bolj razvitih  čebeljih družin in da za
nje om enjene številke ne veljajo.

Sm reka  je letos začela mediti v ni
žinah že prve dni junija. Mano na 
njej s ta  izločala predvsem  m ala  le- 
k an ja  in rjavo  rdeča puhas ta  ušica. 
P rv a  je kapar  in živi v pazduhah  eno
letnih vejic; k e r  pokriva njeno telo 
trden  h itinast mešiček, je zelo odpor
na in je tudi daljše deževje ne uniči. 
Letos je  bilo zanimivo opazovati, ka
ko vztra jno  je ta  kapar  izločal mano, 
saj so čebele množično letale na  sm re
ko, če je  le dež ponehal in je  sonce 
posušilo veje. Nasprotno pa je rdeče 
r java  ušica zelo nežna. Živi v koloni
jah  na letošnjih poganjkih  in  izloča 
mano, dokler ti poganjki proti koncu 
jun ija  ne olesene.

Paša  na p ravem  kostan ju  je  velja
la do nedavnega za zelo zanesljivo, 
saj začne cveteti to drevo zadnje dni 
junija, ko se v rem e že ustali. No, le
tos je cvetela v drugi polovici ju li ja  
in k e r  jo je dež n ek a jk ra t  dobro 
opral, je spet razočarala čebelarje.

Tehtnice so zabeležile komaj nekaj 
kg pridelka.

Približno sočasno kakor pravi ko
stanj je  začela mediti višinska sm re
ka ponekod na Š ta jerskem  in G oren j
skem. Čebelar iz Bohinjske Bislrice, 
ki je h k ra t i  tudi gozdar, poroča, da 
je  bilo videti na  sm rekah rdeče, ze
lene, sive in črne uši, ki so pokrivale 
vejice in veje. Med njimi je bila tudi 
puhasta  ušica, ka te re  sladki izločki 
povzročijo, da  med v sa tju  že v nekaj 
dneh kristalizira. Podoben učinek ima 
tudi m ana z macesna, pa čeprav je 
p rim ešana m edu le v m ajhn ih  koli
činah. K dor je pravočasno opazil 
t rden je  m edu v sa tju  in vsake dva 
do t r i  dni pridno vrte l  točilo, se je 
dobro odrezal. Zal, večina čebelarjev 
tega ni storila. Med se je v  sa tju  »za
betoniral« in m arsikdo ga bo moral 
p rekuha ti  v žganje. To je  res velika 
škoda, ka jt i  pridelkov z višinske 
sm reke  je bilo ponekod tudi do 5 kg.

Paša  na jelki se je  začela v tre tj i  
dekadi julija. Zal izrazito lokalno, po
nekod na Štajerskem , in  je že okrog
10. avgusta  prenehala . Pod K rim om  
je tra ja lo  le nekaj dni. Večina preva- 
ževalcev je pripe lja la  svoje čebele t ja  
prepozno in razočaranje  je  bilo po
polno.

Kako pa je bilo s pašo zunaj meja 
naše domovine? Znano je, da  del slo
venskih čebelarjev, predvsem  tisti, ki 
imajo večje število panjev  in so mo
torizirani, zelo radi vozijo čebele na 
d ruga  jugoslovanska pasišča, ki so če- 
sto bolj zanesljiva in bolj bogata od 
slovenskih. Na oljni repici in akaciji 
v Slavoniji in Srbiji  ni bilo dosti p r i 
delka, saj je tedaj pogosto deževalo 
po vsej Jugoslaviji. Žajbelj je dobro 
medil le v v išjih  legah, npr. okoli 
Imotskega. Boljša je bila paša na siv
ki ali lavandi, ki je  da la  na I-Ivaru 
do 20 kg p r idelka  in tudi d rača  je b i
la s 14 kg m edu na  panj k a r  solidna. 
Sončnica v Vojvodini in Slavoniji le
tos ni zatajila; poročajo od 15—20 kg 
pridelkov s te paše.
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Žepek v Liki spet ni medil. Pozna
valci pravijo, da ga je vedno manj, 
ker  ga zarašča trava. Nekdaj je bilo
v tistih kra j ih  dosti ovac in koz, ki so 
travo  redno popasle in je  torej imel 
žepek vedno dovolj pogojev za svoj 
razvoj kljub skrom nem u rastišču in 
bornim padavinam. Tudi resa se le
tos ni izkazala. P rve  dni septem bra 
smo izvedeli, da je bil povprečni p ri
delek z rese okrog 6 kg. Točil medu 
verje tno  ne bo nihče, vendar  se je 
prevoz kljub tem u izplačal: čebelje 
družine so se dobro obnovile in tudi 
manj sladkorja  bo treba  dodati za 
ozirmnico.
Pa  še nekaj besed o ajdi, nekdaj ta 
ko opevani in pomembni meaoviti

rastlini. Ze skoraj 15 let ne daje  če
belam nobene paše in čebelarji smo 
že pozabili, kako diši ajdov med. Iz
jem a so nekateri  redki kra ji  na  Do
lenjskem in Š tajerskem. Tudi kmetje 
je  manj sejejo, čeprav je  ajdova mo
ka zelo cenjena in iskana. Zanimivo 
pa je, da je  v zadnjih  dveh letih vi
deti s cvetjem pobeljene ajdove njive 
tudi na Goriškem, k je r  je bila ajda 
doslej skoraj neznana. Tam kajšn ja  
toplejša klima omogoča, da a jda raz
m erom a dobro dozori že na njivi, kar 
omogoča lahko spravilo s kombajni. 
Če se bo v bodoče razširila na večjih 
površinah, se obetajo goriškim čebe
larjem  boljši časi.

UDK 038.13

KAKO J E  BILO LETOS S P A Š O  V SOSEDN IH  REPUBLIKAH
P R O F .  EDI S E N E G A Č N I K

Letošnja  zgodnja pomlad je s svo
jim lepim vrem enom  ugodno vpliva
la na  razvoj čebeljih družin. Lepo so 
se razvijale in čebelarji so se večino
ma pohvalili z lepo živaljo in si obe
tali dobro bero. Seveda so imeli take 
načrte  tudi naši prevaževalci, ki so 
tudi letos želeli izkoristiti pašo v so
sednjih  rekublikah. Pripom niti  mo
ram, da so bili letos zaradi varrooze 
mnogo bolj previdni in ni nihče silil 
tja, k je r  so ugotovili to bolezen. Naj 
pripomnim, da so bili tudi v sosednji 
republiki H rvatsk i ve te rinarji  in če
belarske organizacije zelo budni in so 
skušali preprečiti  dovoz čebel vsem 
tistim, ki niso imeli veterinarskega 
potrdila  o zdrav ju  svojih čebel, zlasti 
glede varrooze.

P rv a  paša na  repici je zelo lepo 
obetala. Letos so jo zasejali precej 
manj kot lani, to pa zaradi nizkih od
kupnih  cen. Bilo pa je  paše dovolj za 
vse pripeljane  čebele. Velike površi
ne, posejane z repico, so bile ob av to
mobilski cesti Zagreb—Beograd. Po
nekod sploh nismo opazili panjev.

Mnogo repice so posejali tud i v Po
dravini in Posavini, pa tudi v Istri. 
Podjetn i čebelarji so si letos vendarle 
vzeli čas in si sami poiskali p r im er
na  pasišča, tako da ni bilo n ik je r  no
benih kopičenj panjev. Repica cveti 
dolgo, k a r  kake tr i  tedne, ker je  ne 
posejejo vse ob istem času. P rv i  dne
vi so bili k a r  ugodni za bero in žival- 
ni panji so v kakem  tednu napolnili 
medišča. P rv e  majske dni je bila iz
redno dobra paša. Čebele, so skoro že 
napolnila medišča in veselje je bilo 
pogledati deviške grad ilne  sate, v ka
te r ih  se je že svetila zlato rum ena 
medičina. Zal pa je km alu nastopilo 
h ladno vrem e z dežjem in mrzlim ve
trom. Več dni je  tra ja lo  in čebele so 
porabile  mnogo nabranega medu zase.
V tem hladnem  vrem enu  so silile na 
pašo in po vodo — skoro nobena se 
ni vrnila. Tako so izgubili panji m no
go pašne živali. Večinoma so nabra li  
panji na  tej paši po kakih  10 ali 15 kg, 
mnogo manj kakor lani.

Repica nam da lahko že prve roje 
in tudi sicer se družine na njej lepo
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razvijejo, zlasti za poznejšo akacijevo 
pašo. Zal pa jo je akacija tudi letos 
zagodla ka r  na večjem področju J u 
goslavije. Zaradi h ladnega vrem ena in 
dežja v Srbiji, Mačvi, B anatu  in Voj
vodini sploh ni medila. Kolikor pa  tu 
di je, je južni ve ter  m edenje  v dveh 
dneh popolnoma prekinil. Čebelarji 
vemo, da je le malo ka te ra  medovita 
ras t l ina  za m edenje  tako občutljiva 
kot akacija. Lahko medi normalno, 
lahko pa odpove sredi najlepšega cve
tenja. Več ugodnega vrem ena  za n je 
no medenje  pa je  bilo nekaj dni po
zneje v Podravini, M edjim urju  in pri 
nas v P rekm urju .  Tu je m edila kake 
tr i  do štiri dni in živalni pan ji  so lah 
ko nabra li  od 10 do 15 kg sladke m e
dičine. Naša Prim orska  ni dala nič, 
p rav  tako tudi ne Srbija, k je r  cveti 
nekako ob istem času. Tako smo do
bili vsaj nekaj akacijevca »za poku
šino«. Naši srbski prija te lj i  pravijo, 
da v Jugoslaviji  ni medu, če ni bilo 
akacijeve paše. Tako se je zgodilo tu 
di letos. Tudi s kaduljo  je  bilo nekaj 
podobnega. Ponekod pa je ob obali in 
na otokih le zamedila.

Akacijevi paši je  sledila lipova, 
m ana v p ros tran ih  slavonskih h rasto
vih gozdovih te r  am orfa  na  širnih sla
vonskih travnikih . Za m edenje  je  tu 
potrebno lepo, toplo in sončno vreme. 
Tega pa ni bilo in čebele so večinoma 
le paberkovale  in nabra le  le zase, ta 
ko da so matice lepo zalegale. Kostanj 
je  odcvetel večinoma ob dežju in če
bele so dobile samo nekaj kilogramov 
zase; le malokdo ga je kaj natočil. 
Zdaj je bil ves up čebelarjev  na gozd
ni paši v Gorskem kotaru. Sm reka je 
zamedila le tu  in tam  do prvega dež
ja  — pa spet konec. Tudi z jelko je 
bilo tako. Čebelarji  so imeli zdaj na 
voljo še pašo na sončnici, deteljici,

d renku  in metvici na Lonsjkem  po
lju.

Sončnica je  letos medila in dala 
povprečje od 10 do 15 kg na panj. Ni 
medila tako obilno kot lani, zlasti ne 
na svojem klasičnem območju v Zre- 
n jan inu  in okolici. K dor je izkoristil 
to pašo, je  napravil  dobro in dobil 
vsaj nekaj medu. Lonjsko polje je po
polnoma odpovedalo, saj so zaradi 
obilice dežja pomladne vode prepozno 
odtekle. Več uspeha so imeli na lipi- 
ci v K ordunu, na Baniji in v Liki. Tu 
je  tehtnica pokazala 20 kg in še več. 
Lipica je  belo cvetoča travn iška  cvet
lica, ki zelo dobro medi.

L ika je  bila suha in sploh ni obe
ta la  nobene paše. Dež, ki je  prišel ne
pričakovano, je namočil izsušeno zem 
ljo in blagodejno vplival na liška vre- 
sišča, kam or so neka te ri  čebelarji p r i 
peljali svojo žival. Resa bi bila prav  
gotovo zamedila in dala vsaj dobro 
žimnico, toda že 24. avgusta  je padla 
po gospiški ravnini slana in tako vpli
vala na njeno medenje. Pridelek  je 
bil kljub  tem u do pol kilograma 
dnevno, tako da so panji dobili slabo 
zimsko zalogo. Žepek je bil popolno
m a suh. Čebele, ki so ga obletavale, 
niso našle na n jem  niti kapljice me
du. Obeti za to pašo so bili ničevi.

Obilen dež, ki je  namočil zemljo 
zadnje  dni, pa bo m orda ugodno vpli
val na medenje  grmičaste rese na P e 
lješcu, Korčuli in sosednjih otokih.

Tako je bilo letos s pašami v sosed
njih  republikah. Izdatnih zalog medu 
ob taki beri ne bo. Med bo imel zato 
svojo ceno, zlasti pa  tisti, ki je zrasel 
v naših slovenskih gozdovih. Čebele 
so imele tu  ponekod k a r  dobro bero 
na smreki in jelki. Naši čebelarji so 
bili zadovoljni, čeprav se je začel med 
v sa tju  kmalu trditi.
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OMARA ZA HRAMBO SATJA
F R A N C E  G U N A

Rezervno satje  sodi med nujno po
treb n a  osnovna sredstva  slehernega 
čebelarskega obrata. Brez njega si ne 
moremo misliti niti na jskrom nejšega 
sodobnega čebelarstva. Ko spomladi 
začnemo čebeljim družinam  širiti 
panjski prostor, ga vstavljam o v me- 
dišča. da delavke vanj vlagajo me
dičino. Zelo p rav  nam  pride tud i pri 
n a re jan ju  rojev, ob slabi paši pa z 
n jim  dokaj učinkovito podpremo na
ravne  roje, ki si sicer sami težko 
zgradijo novo bivališče.

Zato zaloge rezervnega sa tja  skrbno 
čuvamo, dopolnjujemo in po potrebi 
od leta do leta postopoma obnavljamo. 
Vzdrževanje tega sa tja  pa seveda zah
teva od čebelarja dokaj vztrajnosti in 
pazljivosti. Gre nam reč  za to, da ga 
zanesljivo zaščitimo pred voščeno 
veščo ali moljem, ki je  na jhu jš i  uni
čevalec čebeljega satja. Ta mrčes, žal 
še vedno povzroča občutno škodo v 
m arsika terem  uljn jaku . P red  njim 

je satje  varno le v močni čebelji d ru 
žini, zunaj nje pa le v ostri zimi, ko 
nizke tem pera tu re  za nekaj časa one
mogočajo zajedalcu njegov razplod in 
delovanje.

N ekateri čebelarji puščajo v je 
seni sploh vse satje  k a r  v panjih. Ta
ko se jim  zdi najbolj varno, obenem 
pa si p r ihran ijo  delo s spravilom. De
loma imajo tud i prav. V endar pa se 
na  spomlad kaj radi pojavijo črvi, ker 
ta k ra t  čebele pač še ne zasedejo vsega 
satja. Razen tega pa je  v jeseni nujno, 
da sa tje  pregledamo, preberem o ter 
odsluženo izločimo za kuho voska. Ta
ko nam reč  pridemo do prepotrebnega 
voska, s ka terim  vsako leto sistema
tično obnavljamo satje  v čebeljem 
gnezdu.

Starejši  čebelarski priročniki sve
tujejo, da rezervno satje  naberem o na 
vrvico ali na  žico te r  obesimo na svis-
li, k je r  prepih  bran i  veščam, da bi se 
vgnezdile. Neugodno pri tem  pa je to,

da se do pomladi nabere  na  satovju 
precej prahu, k a r  je  za satje, ki pride 
pozneje spet v medišča, gotovo slabo. 
Satje  s svojimi celicami je  pač poso
da za med, zato naj bi bilo čim bolj 
čisto. Res, da čebele same zelo pazijo 
na čistočo, ni pa prav, če jim po ne
potrebnem  naprtim o delo te vrste.

Tudi v zračni, hladni, suhi in tem 
ni kleti se satje  dobro obdrži. Neka
teri so s tako shram bo čisto zadovolj
ni ali se z njo celo pohvalijo. V endar 
moramo zelo poudariti  pogoj, ki velja 
za sleherno zalogo rezervnega satja.
V nobenem prim eru  nam reč ne sme 
biti sa tje  niti nam etano na kup niti 
zloženo v tesen sklad, temveč mora 
biti razmeščeno v prim arn ih  razm a
kih, podobno kot so razstojišča v pan
jih.

Temu pogoju m ora ustrezati tudi 
omara, ki je nedvomno najbolj p r i 
p ravna  sh ram ba za rezervno satje. 
N jena prednost je  v tem, da stoji v 
u l jn jaku  in jo imamo torej vedno pri 
rokah. Brž ko smo ometli devet satov, 
jih s kozice, kam or smo jih  v tem pu 
dela odlagali, lahko preložimo v oma
ro, ki jo takoj spet zapremo. Ker ima 
om ara  več polic, satje  sproti so r t ira 
mo: mlajše-bele, rumene, svetlorjave 
sate dajemo na  višje police; s tare-ne- 
prosojne, tem norjave  ali celo črne 
sate, ki so določeni za kuho, pa na 
spodnje police.

O m ara  mora imeti dovolj veliko ka
paciteto, tj. — v njej m ora biti pros
to r  za rezervno satje  vsega čebelar
stva. Razume se, da veliko čebelarstvo 
zahteva dve ali celo več omar. Zgra
jene naj bodo čim bolj ekonomsko: s 
svojo višino naj izkoristijo ob n o tra 
njih  stenah u ljn jaka  ves razpoložljivi 
prostor  od ta l  do stropa. To naj bi 
upošteval zlasti tisti, ki na  novo gradi 
svoje čebelarstvo. Marsikdo pa bo se
veda uporabil tudi kako staro omaro, 
kakršna  mu je pač na voljo.
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Police naj ne bodo iz polnih desk 
kot pri knjižni omari ali kuhinjski 
kredenci, temveč naj bosta kot polica 
po dve smrekovi lati, tako da je sa t
je  z vseh s tran i čim bolj izpostavlje
no zraku  ali če je t reba  p lin jen iu  te 
ali one vrste. Late  naj bodo poskob- 
ljane! Čeprav zlagamo nanje  največ
k ra t  iztočene, prazne, lahke  sate, pa 
naj bodo v en d ar  toliko močne, da se 
ne bodo preveč šibile, če j ih  izjemoma 
kdaj obremenimo tudi s kakimi tež
kimi medenimi sati. Tu bomo upošte
vali seveda tudi dolžino lat, ki je p ri
bližno enaka no tran ji  širini omaro. P ri  
dolžini 90 cm bi zadostoval prerez 
40 mm X 25 mm. P ri  širši omari pa ta 
ke late podpremo v  sredini s pokon
čnimi oporniki.

Razdalja od police do police naj bo 
tolika, da z lahkoto vlagamo vanje 
sate v istem položaju, v k a te rem  so 
bili v panju. V naspro tnem  prim eru  
bi se nam  zaradi prizidkov zatikalo. 
N ad sati naj bo torej približno za 
prs t  praznega. Če m orda  vlagamo 
kdaj kake  medene sate, moram o zelo 
paziti, da kakega sa ta  ne postavimo 
narobe, ker  bi se med cedil na  nižje 
police.

Da om ara ustreza svojemu namenu, 
naj bo konstru irana  solidno. Zunanje  
stene, debele približno 25 mm, naj 
bodo poskobljane, v voglih pa  s tak 
n jene  na zob (cinkane). N ajp r im ern e j
ši bo še vedno sm rekov les, brez iz
padi jivih grč. Iverice, ki se danes si
cer v m izarstvu mnogo uporablja, ne 
priporočamo. Pač pa se za hrbtno 
steno dajo s pridom  uporabiti  vložki 
dovolj debelih lesonitnih plošč v p r i 
m erno močnih okvirih. Isto velja  o 
vratih , ki naj bodo dvokrilna, da ob 
odpiran ju  ne zavzamejo v u l jn jaku  
preveč prostora. Zapirajo  naj se ko
likor mogoče tesno, da  je  satje  varno 
pred mrčesom, zlasti pa  tud i zato, da 
se ob žveplanju ne vali skozi špranje  
strupeni plin po uljn jaku. Najbolje je, 
če so v ra ta  nare jena  po starem, tj. na 
»brazdo« ali »zareznik« (nemška po

pačenka: na »folc«).
Razume se, da m ora  biti om ara  ne

koliko dvignjena  od tal; zadostuje do
brih  pet centimetrov. K er  sta tudi 
spodnja vogla vezana na zob, omaro 
preprosto  samo podložimo z dvema 
pr im ern im a kosoma lesa, s ka te r im a 
tudi dosežemo njeno stabilnost. Za vi
soko omaro je  dobro, če je  za spozna
nje  nagnjena  nazaj.

Ne smemo pa misliti, da  je  om ara  
že sam a po sebi popolno jam stvo zo
per  vešče. Tudi v najbolj precizno za
prti  omari bi se prej ali slej pojavili 
črvi, če ne bi budno pazili na  satje. 
Iz lastne izkušnje vemo, da  se celo v 
močni čebelji družini včasih najdejo 
sledovi takega škodljivca. Čebelar naj 
računa s tem, da so kali voščenega 
molja stalno navzoče v pan ju  in  v 
omari. V panju j ih  po svojih močeh 
zatira jo  ob čebelarjevi pomoči č iš č e 
n je  podnic) čebele, v omari pa čebe
la r  sam.

Brž ko satje  zložimo v omaro, ga 
zažveplamo. V ta  nam en v p r im ern i 
posodici prižgemo žvepleni trak . Po
sodo seveda že prej postavimo na p ra 
vo mesto, da opravimo delo kolikor 
mogoče hitro te r  p rav  tako na hitro 
zapremo omaro. V naspro tnem  pri
meru bi nam  strupen i plin občutno 
udaril na  pljuča. K er  je  ta  plin težji 
od zraka, se vali navzdol. Zato m ora
mo postaviti posodo z žveplom na 
zgornjo polico. Četudi ob žveplanju z 
navadnim  trakom  ne nastane v om a
ri p rehuda  vročina, pa moram o vse
eno paziti, da po nerodnosti ne  po
vzročimo požara.

Žveplati moram o vsaj vsakih  14 dni, 
in to do pozne jeseni, dokler se tem 
p era tu re  ne približajo ničli. Čez zimo 
torej prenehamo, toda spomladi, ko 
se mrčes začne prebujati,  pa spet n a 
daljujemo, dokler v aprilu  in m a ju  ne 
damo sa tja  nazaj čebelam. Odvečnih 
zalog pa ra je  ne držimo, temveč p re 
ostalo satje  p rekuham o v vosek, da 
nam čez poletje ne dela skrbi ali celo 
preglavic.
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KAJ PA VARROOZA NA G O R IŠ K E M ?
L O J Z E  LIČEN

K m alu po izidu februarske  števil
ke SC, posvečene skoro v celoti va- 
rroozi — prve  vesti so sicer še izpred 
tega časa — smo konec feb ruar ja  zve
deli, da se je  novi, izredno hud sov
ražnik  čebel in čebelarstva pojavil ne 
ne tako daleč, vendar  še ločen od nas 
na Kočevskem. Rahlo smo upali, da 
ga bosta Baška planota  in ostali Kras 
le zadržali vsaj še dve leti. V tem ča
su pa bo medicina le m orda našla ka
ko učinkovito sredstvo. P a  kako smo 
se varali! 2 e  v prvi dekadi m arca  so 
varroozo odkrili v zimskem drobirju. 
A larm  je bil takojšen. Sklicali smo 
sporazumno s pristojno veterinarko  
službo, sestanek čebelarjev, organizi
ran ih  in neorganiziranih, in dali us
trezna  navodila za ugotavljane bolez
ni z vs tav ljan jem  z vazelinom nam a
zanega papir ja  na  panjsko dno in z 
dimljenjem. Dobili smo tudi mnogo 
ve te rinarsk ih  navodil. Po prvem  d im 
ljenju  so izvlečene papir je  pregledali 
v labora toriju  novogoriškega ve te r i
narskega zavoda. Fiezultat je bil: okuž
ba v 25 čebelnjakih, k a r  naj bi pome
nilo, da smo najbolj okuženo območje 
v Sloveniji. To zveni m orda nekoliko 
čudno, saj bi pričakovali, da bo na 
sk ra jn i zahod Slovenije varrooza pro
d r la  vendarle  z nekolikšno zakasn it
vijo. Smo bili na Goriškem najbolj 
vestni? Ali pa naj naprtim o vso k r iv 

do le prevaževalcem v Liko, k a r  bi 
bilo bolj težko verjeti, če je  bila okuž
ba lanska. Bodi karkoli. Okužba je tu 
in ne smemo os taü  pasivni, posebno 
še, ker karan tensko  območje velja, 
kolikor pač velja. Vsekakor pa kon
trola  na trotovski zalegi, opravljena 
poleti v nekaterih  čebelnjakih, ni po
kazala novih okužb.

O okužbi so bile, v skladu s pred
pisi, obveščene tudi ustrezne službe 
in združenja  onkraj meje. Na ve teri
narskem  zavodu v Novi Gorici je  bil 
sestanek, ki so se ga udeležili tudi n a 
ši zahodni sosedje z Goriškega in T r 
žaškega. V primorskem, dnevniku smo 
lahko nato brali o nam eravani um ak
nitv i vseh čebel s 5-kilometrskega pa
su ob meji z Italijo.

V poletni sezoni je v borbi proti za
jedavcem vladalo nekakšno zatišje. Za 
jesen pa priprav lam o ponovno kon
trolo okuženega področja z zopetnim 
d im ljenjem  z Folbexom in z vs tav
l jan jem  z vazelinom namazanega 
papirja . Če bo akcija izvedena res do
sledno, bomo vsaj ugotovili razširitev, 
stacionarnost ali m orda upadanje  bo
lezni.

V spomladanski akciji je  pomrlo 
precej matic in nekateri menijo, naj 
bi dim ljenje  nekoliko skrajšali (20 mi
nu t  namesto pol ure). Kakšnega m ne
nja  je republiški ve terinarski zavod?

S O JIN  MED

Včasih smo mislili, da soja za če
belarstvo ni pomem bna rastlina, ven
dar  se je v zadnjem času to m nenje  
spremenilo. Seveda pa niso vse vrste 
soj enako dobre za čebele. Boljša je

soja, ki raste  na težki zemlji, v kislem 
pH-ju, z veliko vode in kalija. Poleg 
kalija  veča množino n ek ta r ja  v n eka
terih  rastl inah  tudi fosfor.
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QLa eebetazske krazke

U S P O S A B L JA N JE  ČEBELA RSK EG A  PODMLADKA 
V NAČRTOVANEM SISTEMU U SM E R JE N E G A  

IZOBRAŽEVANJA
M A R T IN  M E N C E J

Zgodnji jesenski dnevi so vedno 
povezani tudi z razm išljanjem  o šoli. 
Letos še posebno. Letošnjo pomlad 
je  nam reč sprejela  slovenska skup 
ščina vrsto  zakonov, ki bodo poslej 
u re ja li  celovito izobraževanje in vzgo
jo. Od teh sta  za nas, čebelarje, ki nas 
ta re  skrb za čebelarski pomladek, 
posebno pom em bna zakon o osnovni 
šoli in zakon o usm erjenem  izobra
ževanju. Vsebina teh  zakonskih be
sedil naj bi v določeni meri zaživela 
že zdaj. Seveda pa realizacijo pogo
ju je  več dejavnikov, predvsem  še fi
nančne narave.

P ri  vsem tem nas zlasti zanimajo 
vzgojnoizobraževalni programi, ker 
bodo šele ti omogočili s tvarnejši vpo
gled v preobrazbo šolskega sistema 
in ne nazadnje  v njegovo življenjs
kost. Z drugim i besedami povedano, 
kakšen odnos bo refo rm irana  šola 
imela do tistih naših družbeno-gos- 
podarskih področij, ki so bila do zdaj 
zapostavljena ali vsaj niso uživala 
ustrezne pozornosti, to pa je p red 
vsem kmetijs tvo z vsemi svojimi raz
vejanimi panogami, med ka tere  sodi 
vsekakor čebelarstvo, ne toliko kot re 
kreacija, am pak kot dejavnost svo
bodne menjave dela.

Ne da bi se sklicevali na nekdanjo 
našo osnovno šolo, ki je priznavala 
km etijskem u izobraževanju potrebno 
veljavo v svojih učnih načrtih , se je 
t reba  zamisliti p rav  v sedanjost, ko 
dobiva km etijstvo  v srednjeročnih  
gospodarskih načrtih  pr im arno  vlogo. 
Če smo mladino večinoma stimulirali 
za usposabljanje v tehničnih de jav
nostih in industr i jskem  zaposlovanju, 
češ da je splahnelo zanim anje za po

dročja, kot so km etijs tvo nasploh, po
sebej pa še sadjarstvo, v r tna rs tvo  in 
podobno, potem je bilo takšno gledan
je  bolj ali manj površno in neu tem e
ljeno. Najbolj zgovoren pr im er  po
nu ja  med d rugim  prav  čebelarstvo 
kot pom em bna veja  kmetijstva, ko je 
m ladina pri ustanav ljan ju  čebelarskih 
krožkov pokazala neverje tno zan im an
je  za tovrstno dejavnost. Niti slutili 
nismo da bodo doživeli ti krožki v re 
lativno k ra tkem  času tolikšen, raz
mah, saj je v nekaj manj kot 100 
krožkih vključenih  že poldrugi tisoč 
šolske mladine in da dejavnost krož
kov prodira  tudi v srednje  šole. Vse
kakor je to pomemben dejavnik, m i
mo katerega  ne morejo načrtovalci 
učnovzgojnih program ov v novem šol
skem sistemu.

Pom em bno je to, da je šolska m la
dina  sama izbirala svojo interesno 
dejavnost zunaj obveznega učnovzgoj- 
nega dela, se prav i v prostem času, in 
da to njihovo samoiniciativno izpo
polnjevanje  na jvečk ra t  ni imelo niti 
osnovnih pogojev v šoli za ustrezno in 
učinkovito zunajšolsko delo zaradi po
m an jkan ja  prostorov, učnih sredstev 
in pripomočkov, da navedemo n a j
pomembnejše. K ljub  tem u pa je vz tra 
ja la  pri svoji in teresni dejavnosti.

Mimo tega in podobnega nikakor 
niso mogli načrtovalci p rogram ov in 
p redm etn ikov  za celovito preobrazbo 
novega vzgojnoizobraževalnega siste
ma. Vsa znam enja  kažejo, da  so se 
tega načrtovalci p rav  dobro zavedali. 
Zato so že od vsega začetka želeli ime
ti podrobni učni načr t  za p redm et če
belarstvo.
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Kakšno mesto naj bi dobilo čebe
larstvo v novem vzgojnoizobraževal- 
nem  sistemu?

N ikakor ne med obveznimi splošno
izobraževalnimi predmeti, kot so npr. 
slovenski jezik, m atem atika, fizika in 
podobno, pač pa je  čebelarstvo pred
videno med predm eti oziroma uspo
sabljanjem  v dejavnostih  v okviru  fa
ku lta t ivn ih  interesnih vzgojnoizobra- 
ževalnih zaposlitev, za katere  se 
učenci svobodno odločajo po svojih 
interesih. Čim pa se učenec odloči za 
katerikoli fakulta tivn i predm et, ga 

je  dolžan po u rn iku  obiskovati in ak 
tivno sodelovati pri njem, ker  je tudi 
ta  predm et sestavni del celovitega 
učnovzgojnega p rogram a in se leduje.

Zato je slovenski republiški zavod 
za šolstvo želel imeti za čebelarstvo 
ustrezen učnovzgojni načrt, ki ga je 
potem sestavila komisija za čebelarski 
naraščaj pri ZČDS. Tako kot vsi drugi 
načrti  ima tudi ta  ustrezno vsebino, 
se pravi:

— najprej,  kakšen smoter in nalo
ge zastavlja p redm et čebelarstvo; teh 
pa seveda ni malo —- od spoznavanja 
čebelnega življenja in vloge čebel pri 
oh ran jevan ju  ravnotežja  v naravi, 
prek  tehnologije čebelarjenja  in p r i 
dobivanja  čebeljih pridelkov do sa
moupravnega organiziranja  te r  pove
zovanja z dejavniki s področja km e
tijstva, v r tn a rs tv a  in sad ja rs tva  v 
skupnih  akcijah;

— nadalje  ima razčlenjeno vzgoj- 
noizobraževalno vsebino s teoretičnim 
in prak tičn im  delom za začetno in n a 
daljevalno stopnjo;

— seveda vsebuje načr t  tudi m a
teria lne  pogoje za izvajanje učnega 
načrta, kot npr. čebelnjak oziroma 
stojišče; če tega ni, pa  predm etn i uči
telj, in če tega ni, mentor, poišče če
belnjak  oziroma stojišče v bližini šo
le; obvezno pa naj ima vsaka šola

opazovalni panj, čebelarsko opremo in 
ustrezna avdiovizualna sredstva;

-—- za podrobna metodična navodi
la predvideva načrt  mimo drugega 
najpotrebnejšo  strokovno literaturo, 
predvsem  Priročnik  za čebelarske za
četnike in glasilo Slovenski čebelar.

»Kjer na šoli ni učitelja —■ čebelar
ja. se šola dogovori s k ra jevnim  če
belarskim društvom  za sodelovanje 
mentorja, ki je strokovno in praktično 
prim erno  usposobljen in ima veselje 
do dela z mladino. P ri  sestavi pod
robnega učnega načrta  upošteva uči
telj letni krog živ ljen ja  čebelje d ru 
žine in tem u prim erno določa vsebino 
teoretičnega in praktičnega pouka. 
Učni načrt  je t reba  uskladiti z n a 
ravoslovno skupino predm etov in p ro
gram om  proizvodnega in drugega 
družbeno potrebnega dela na šoli«, je 
rečeno v Navodilih, ki so sestavni del 
učnega načrta.

P red m et  čebelarstva kot faku lta t iv 
ni p redm et je po tem učnem načrtu  
nam enjen predvsem  učencem S. in 7. 
razreda osnovne šole. S tem v zvezi 
pa nastopi vprašan je  že obstoječih in 
bodočih čebelarskih krožkov, Do uve
ljavitve predloženega učnega načrta  
ostane vse tako, kot je in krožki de
lajo v tem šolskem letu kot doslej po 
učnem načrtu, ki ga je izdelala komi
sija za čebelarski naraščaj pri ZCDS.

Kaj pa pozneje?
Čebelarski krožki ostanejo še na

prej v okviru pionirske dejavnosti kot 
svobodno interesno izobraževanje iz
ven predpisanega in obveznega učno
vzgojnega načrta. To pa se bo še po
sebno uresničevalo pri nepopolnih 
(podružničnih) osnovnih šolah do 5. 
razreda, k je r  ne bo fakulta tivn ih  pred
metov.

Čim pa bo stopil v veljavo novi 
učnovzgojni načrt, bomo o tem spre
govorili podrobneje.
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KAKO SM O  POSTALI ČEBELARJI

Spomladi 1979. le ta  smo na  osnov
ni šoli SOLKAN ustanovili pionirski 
čebelarski krožek, ki ga vodi priza
devni m entor tov. Lojze Ličen.

P rak tično  znanje smo si doslej na
birali v m entorjevem  čebelnjaku. V 
tem šolskem letu smo se osamosvojili 
in postali p rav i čebelarji s šestimi če
beljimi družinami. Do teh  smo prišli 
lažje, kot smo si v začetku p reds tav 
ljali.

Hišniki so izdelali zelo ličen pav i
ljon za šest panjev. Zveza čebelarskih 
društev  za Slovenijo, komisija za če

belarski naraščaj, nam  je  darovala  
dva naseljena pan ja  in dva opazoval
na  panja. Izkazali so se tud i bližnji 
čebelarji in nam  darovali: M arjan  
Pavlin  — dva roja, Aldo M arvin — en 
roj, Rudi Brajdih, Franc  Košuta te r  
M arjan  Zavrtan ik  po en prašilček. 
Zdaj imamo osnovo, da se bomo m a r
ljivo učili.

Vsem darovalcem se zahvaljujem o 
za nesebično pomoč.

Člani čebelarskega krožka 
Osnovne šole Solkan

ŠE NEKAJ O AFRIŠKI ČEBELI

K er se po svetu, zlasti v ZDA, širi 
s trah  pred afriško čebelo, so na oddel
ku za entomologijo Univerze Cornell 
v ZDA objavili naslednje, k a r  povze
mamo v zelo skrajšani obliki:

Gojenje afriških čebel zunaj n j i
hovega rodnega k ra ja  seveda povzro
ča zaskrbljenost, a tudi veliko zani
manje, čebelarjev in laikov. Novinarji 
so, kot je to pri njih  navada, s tvar  
izkoristili v senzacionalne nam ene in 
prikazali to vrsto čebele kot prave  
leteče kobre. V resnici pa niso tako 
zelo napadalne, zlasti odkar so jih k r i 
žali z evropskimi v rs tam i (italijansko, 
kran jsko  in kavkaško). Seveda vseh 
problemov gojenja  te čebele še niso 
rešili, vendar  je  s skrbnostjo  in mo
dernim i pripomočki, p redvsem  za 
osebno zaščito, moč uživati tudi v reji 
te čebele. Tako vsaj pravijo  poročila 
iz Santa  Caterine v Braziliji, kam or 
so te  čebele prinesli iz Afrike pred 
približno 20 leti. S an ta  C ata r ina  je 
država v južnem delu Brazilije. Ima 
odlično podnebje  in mnogo prirodnih  
in ku lt iv iran ih  rastlin  za čebele. Ima 
približno 1400 čebelarjev, ki natočijo 
na leto ca. 4000 ton medu. V začetku 
so se mnogi od njih  razburja li  nad

novo vrsto, ki je poleg tega, da je n a 
padalna  tudi zelo rojila. Zdaj pa so 
mnogi čebelarji postali raziskovalci 
čebeljih navad  in v tem  sodelujejo s 
centrom  čebelarstva v svojem glav
nem  mestu Florianopolisu. Večinoma 
jim  je omenjeno rojenje uspelo obrn i
ti v svojo korist s spre tn im  m anevri
ran jem  in fiksiranjem  rojev.

PRIPRAVA 
MEDENEGA SIRUPA

Za šest kozarcev sirupa  potrebujete:
2 kozarca medu (čim večje kozarce 

s irupa  želiš, tem  večje uporabi za m e
ro),

2 kozarca sladkorja,
2 kozarca vode,
Četrt  kozarca limonovega soka.

Vse sestavine dajte  v m ajhno  ponev 
in počasi grejte, da  zavre. Pomalem 
naj vre  15 minut. Nato pa še nepo
krite  držite  na toplem kake pol ure. 
Več C v itam ina bo ostalo v sirupu, 
če dodate limonin sok šele ob koncu 
vrenja. Sicer pa se C vitam in  v poso
di, ki ni oškrbljena, da torej sok nima 
s tika s kovino, ne uniči tako hitro  kot 
mislimo. Prenese tudi nekaj kuhanja .

420



cz/i&oiee. Iz eehelazsko.cja So eta.

NEVARNOST INKAPSULIRANIH PESTICIDOV

Za čebele so tako imenovani inkap- 
sularni pesticidi mnogo bolj nevarn i 
kot d ruge  oblike pesticidov. K ljub  te 
mu jih nekaj že uporabljajo, nekaj j ih  
je  v postopku za odobritev, nekaj no
vih pa j ih  p rav k a r  razvijajo v ZDA.

Inkapsu lira rn i  pesticidi so tisti, ki 
jih dajo v drobne ovojčke iz prozorne 
plastične snovi. K er  so ti  ovojčki res 
mikroskopsko majhni, saj merijo od 
20 do 40 mikronov (1 m ikron je tiso
činka milimetra), j ih  lahko, pomešane 
z vodo, brizgajo okoli po poljih in 
travn ik ih  kot pesticide v prahu. Ta 
velikost pa je  tudi k ritična za čebele. 
Kot vemo so čebele na površini kosma
te. Vsak lasek pa se na  koncu še raz

cepi j a in v te razcepke se naberejo 
plastični ovojčki s pesticidom, kadar  
čebele nab ira jo  cvetni prah. P r i  tem 
se čebela ne nabere  le cvetnega prahu, 
am pak  tud i pesticida v kapsulah, ki 
pa se ga težje znebi kot navadnih  ob
lik pesticida. Nese ga s seboj v panj, 
h ran i  s to mešanico cvetnega prahu  in 
pesticida druge čebele in ličinke za
radi česar te umro. P reostanek  meša
nice pa spravi čebela za rezervo v sa
tovje. K adar  čebele, ki so preživele 
prvotno zastrupitev, zaužijejo to m e
šanico pomro še te. To pa še ni vse. 
Pestcid zastrupi tudi panj, ki potem 
ni uporaben vsaj 24 mesecev.

ČEBELJI  SLUH

K er raziskovalci doslej niso mogli 
na jti  dokazov, da  čebele lahko zaznajo 
glasove in še manj, da nanje  lahko 
reagirajo, so entomologi sklepali, da 
so popolnoma gluhe. To m nenje  pa je 
ovrgel ruski raziskovalec Yeskov. Z 
vrsto  poskusov je  dokazal, da čebele 
zaznajo in tudi reagirajo  na zvočne 
dražljaje. P rak tično  pa to svojo spo
sobnost uporab lja jo  za nakazovanje 
razdalje do kraja, k je r  je najti  hrano 
zanje. Laski na njihovi glavi v ibrira jo  
pri vibraciji z raka  določene frekven
ce. K er  so ti  laski na obeh s traneh  gla
ve, lahko čebele na ta  način tudi loči 
s ka te re  stran i p r iha ja  zvok.

V naspro tju  s počasnostjo teh ra 
ziskav v našem delu sveta, so na  vzho

du že v davnih  časih vedeli, da je 
mogoče na čebele vplivati z zvokom. 
Ze aleksandrijsk i pa tr ia rh  iz petega 
stoletja  poroča o asirskih čebelarjih, 
ki so znali z zvoki priklicati čebele iz 
panjev  in jih potem podobno spraviti  
nazaj v panje. Ponekod še zdaj upo
rab lja jo  zvok, k ad a r  čebele roje. Roj 
se raje  ustavi tam, k je r  je v bližini 
močan zvočni signal. Ce ni drugega 
pri roki, so uporab lja li  celo ploskanje 
z rokami. Najbolje pa naj bi pomaga
lo žvižganje. Morda bomo tudi v mo
derni dobi spet odkrili s ta re  metode 
občevanja s čebelami, in j ih  z zvoki 
svarili p red  h ran jen jem  na  cvetju  
travnikov  in polj, ki so posuti s pesti
cidi

O PR A Š EV A N JE P O  ČEBELAH IN VELIKOST SEMENA

Za neka te re  v rs te  sončnic je  zna
no, da se lahko oprašujejo same. Ko 
so v ZDA prim erja li  velikost semen 
p ri  sončnicah, ki so se opraševale sa

me, in tistih, ki so jih oprašile čebele, 
so ugotovili, da so čebele povzročile, 
da  so bila semena večja.
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IVAN ŠIMENC
Se je rodil 10. 5. 1910. 

kot kmečki sin v Beri- 
čevem in je komaj m e
sec dni pred svojo se
demdesetletnico zaradi 
hude, neozdravljive bo
lezni omagal in umrl 9.
4. 1980. Kot edinega si
na ga je oče namenil za 
svojega naslednika in 
mu je pomagal, da je 

že v rani mladosti začel čebelariti. Naj
prej si je kupil nekaj panjev čebel in ko 
je dobil že nekaj znanja v ravnanju z 
njimi, je število panjev povečeval tako, 
da je imel nekaj let pred II. svetovno 
vojno prek 100 A2 panjev čebel. 
Zelo rad je tudi prevažal svoje ljubljen
ke na razne paše, posebno pa pred leti, 
ko je še medila ajda, na ajdovo pašo na 
Gorenjsko. Bil je zelo sposoben čebelar 
in svoje znanje je prav rad prenašal na 
mlajše čebelarje.

Čeprav je bil zelo zaposlen na kmetiji 
in s čebelami, se je udeleževal čebelars
kih predavanj in sestankov čebelarjev. 
Zaradi bolezni in zadnjih slabih letin je 
ženi zapustil še vedno 50 čebeljih dru
žin. Bil je skromen in pošten in na nje
govi zadnji poti smo ga spremili z željo, 
naj mu bo lahka domača zemlja, ki jo 
je imel tako rad.

Čebelarska družina 
Ljubljana-Polje

J O Ž E  MELAVC
Dne 30. avgusta 1980 

je umrl najstarejši če
belar, član čebelarsike 
družine Kokarje, Ve- 
niški oče. Od njega 
smo se poslovili 1. sep
tembra 1980 na poko
pališču Rečica ob Sa
vinji. Pokojni je ziaf- 
čel čebelariti že leta  
1930. Ko smo se čebe

larji organizirali v čebelarski odsek pri 
kmetijski zadrugi Kokarje, je bil pred
sednik tega odseka. Leta 1955 pa so na 
njegovo pobudo ustanovili Čebelarsko 
družino Kokarje, ki jo je vodil kot pred
sednik tri leta; nato je prevzel pred

sedniško mesto UO kmetijske zadruge 
Kokarje.

Veniški oče, kot smo ga klicali, je bil 
napreden kmet; rad je sodeloval v raz
nih društvih priljubljen in znan daleč 
na okoli, dočakal je visoko starost, saj 
bi bil 14. marca 1981 dopolnil 90 let. 
Da bi dočakal devetdesetletnico svojega 
življenja si je srčno želel, vendar se nje
gova želja ni izpolnila. Dozorel je in 
umrl tako, kakor v jeseni dozori sadje.

Kako je bil priljubljen, se je videlo po 
številu pogrebcev, ki so ga spremljali na 
zadnji poti, in govornikov, ki so mu iz
rekli pri odprtem grobu poslovilne be
sede. V zadnji pozdrav so se mu poklo
nile številne gasilske in druge zastave.

Ostal nam bo v trajnem spominu kot 
zvest čebelar in dober tovariš, naj mu bo 
lahka domača gruda!

Čebelarska družina 
Kokarje

BRICU DOMINIKU V SLOVO
Dne 6. avgusta 1980 

smo se ljubljanski če
belarji na Zalah poslo
vili od svojega dolgolet
nega predsednika in 
častnega predsednika 
Dominika Brica. Več 
kot 20 let je vzorno vo
dil ljubljansko čebelars
ko družino, ki je zaradi 
svoje delavnosti zaslove

la po vsem našem čebelarskem svetu. 
Dočakal je lepo starost 93 let. Sam je 
zatrjeval, da je dočakal tako pozno je
sen svojega ževljenja zaradi čebelic in 
neprestanega dela, snovanja in načrto
vanja. Njegovo življenje je bilo zares en 
sam delovni dan. V imenu ljubljanske 
čebelarske družine se je poslovil od nje
ga tov Sadar.

Rodil se je leta 1887 v Hotiču pri Li
tiji v številni kmečki družini. Nadarje
nega dečka so poslali v šole in postal je 
učitelj. Služboval je v Hotedrščici, na 
Colu, v Vodicah in potem na Dobrovi 
pri Ljubljani, kjer je postal šolski upra
vitelj. Se danes se ga dobro spominja
jo starejši gospodarji in kmečki očanci. 
Spominjajo se ga zato, ker se novi uči
telj ni zanimal samo za svoje vzgojno 
delo v razredu. Bil je prava učiteljska
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korenina starega kova in zato je kmalu 
po njegovem prihodu zrasel ob šoli vzo
ren sadovnjak, sredi njega pa čebelnjak. 
Tu so se zbirali mladi in stari ob lju
beznivem učitelju, ki se je popolnoma 
posvetil ukaželjnim vaščanom. Pri njem 
so dobivali različne nasvete. Ni čudno, 
da so ga ljudje vzljubili in cenili. Ob 
tolikem delu pa je še našel čas, da se je 
izpopolnjeval na glasbeni šoli in potem 
vzorno vodil pevski zbor. Bil je v sre
dišču tedanjega življenja v Dobrovi in 
okolici ter postal tudi občinski tajnik. 
Po preselitvi v Ljubljano je deloval na 
šoli v Jaršah in se tu po osvoboditvi 
vkjučil v ljubljansko čebelarsko družino.

Ljubljanski čebelarji so ga kmalu iz
volili za predsednika. Pri tem so imeli 
srečno roko. Čeprav je bil po upokojitvi 
še vedno zaposlen kot knjigovodja pri 
raznih gostinskih podjetjih v Ljubljani, 
je imel vedno dovolj časa za ljubljan
sko čebelarsko družino. Organiziral je 
številna predavanja, tečaje, proslave 
mednarodnega čebelarskega dne in iz
lete. Poleg pokojnega Antona Verbiča je 
bil zares duša vsega čebelarskega doga
janja v Ljubljani. Kdo se ne spominja 
prijetnih večerov in čebelarskih kram
ljanj pri Cinkoletu kjer je predsednik 
vselej našel prostor za naše sestanke. 
Bil je dober, ljubezniv in pravičen mož. 
Če naj človeka cenimo po njegovem de
lu potem je bil častni predsednik Dom i
nik Bric res zaslužen mož. za našo čebe
larsko organizacijo in kot takega se ga 
bomo tudi spominjali.

Ljubljanski čebelarji

A L O JZ DOLNIČAR

Komaj je minilo de
setletje, odkar se je
Alojz Dolničar, sin Leo
polda Dolničarja kot
fant srednjeh let učil 
čebelarjenja pri svojem  
očetu, ki je bil tudi dol
ga leta čebelar v kraju 
Vrhloga pri Pragers
kem. Alojz Dolničar je 
postal član čebelarske

družine Slovenska Bistrica v letu 1978. 
Imel je nekaj svojih panjev čebel že
več let, toda leta 1977 si je dokupil še
nekaj čebel s panji ter postavil čebel
njak ob robu gozda pri svoji hiši. Če
belarjenja se je oprijel z vso resnostjo. 
Tudi ko ga je v letu 1979 že mučila za
hrbtna bolezen, ni pomislil na to, da bi

nehal čebelariti in s trohico upanja v 
bodočnost je z ljubeznijo do življenja 
težko bolan urejeval svoje čebele ter 
pri tem mislil na svoji dve nedorasli 
hčerkici in na ženo, s katero sta si z ve
likim naporom, oba še mlada, ustvarila 
lasten dom.

Pokojni se je rodil 22. 3. 1948 in je 
bil zaposlen kot ključavničar in vozovni 
preglednik na železniški postaji Pra
gersko.

Svoje delo je opravljal vestno in z a 
nesljivo, z delovnimi tovariši in 7. dru
gimi krajani je imel dobre tovariške od
nose, zato je imel tudi zelo številno 
spremstvo na svoji zadnji poti, ki ie dne 
1. 2. 1980 vodila na pokopališče Črešnje
vec.

Vsi navzoči sorodniki, prijatelji, kra
jani, čebelarji in njegovi delovni tovariši 
smo se z globoko žalostjo poslovili od 
njega ob petju /alostink pevcev s Pra
gerskega in ob spremljavi železniške 
godbe iz Maribora.

Čebelarska družina 
Slovenska Bistrica

J E R N E J  RIHAR
Člani Čebelarskega 

društva DOLOMITI v 
Polhovem Gradcu smo 
se 28. maja 1980 na Dob
rovi poslovili od zves
tega in prilljubl'jenegai 
čebelarja Jerneja Ri
harja —  Potokarjevega 
očeta, ki je zapustil že
no in 5 odraslih otrok. 
Rodil se je 2. 9. 1907 

v Gaberju v številni družini, iz katere 
so izšli štirje bratje čebelarji. Izučil se 
je mizarstva v mizarski zadrugi na Vi
ču in postal tudi mojster v izdelovanju 
panjev in ravnanju s čebelami, v katere 
je bil zaverovan celih 64 let. Bil je 
naprednega duha in preživel je krutosti 
taborišča na Rabu in v Gonarsu. Čebe
larsko znanje je vsa leta črpal iz »Slo
venskega čebelarja«, bil pa je tudi jam  
bister opazovalec, zlasti gozdnega me
denja. Čebelice bosta še naprej gojila 
dva njegova sinova, sam pa je na bol
niški postelji izrazil željo, da bi po oz
dravitvi le še čebelaril. V imenu števil
nih čebelarjev in znancev se je od nje
ga poslovil predsednik društva Vinko 
Zibelnik.

Čebelarsko društvo 
»Dolomiti«
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REPUBLIŠKA VETERINARSKA UPRAVA S P O R O Č A  O STANJU 
ČEBELJIH KUŽNIH BOLEZNI ZA ČAS OD 16. 9. DO 30. 9. 1980

k u g a  Če b e l j e  z a l e g e

V občini Ajdovščina v 3 čebelnjakih, Grosuplje v 1, L jub ljana  Moste v
1, L jub ljana  Vič v 1, M urska Sobota v 2, Nova Gorica v 1, Postojna v 3, Š en t
ju r  v 3, T rebnje  v 1, V rhn ika  v 1 čebelnjaku

Skup aj  v 17 čebelnjakih

PRŠIČAVOST:

V občini Domžale v 2 čebelnjakih, Grosuplje  v 1, Mozirje v 1, Nova Go
rica v 2, Postojna v 1, Sežana v 4, Velenje v 1 čebelnjaku

Skupaj  v 12 čebelnjakih

VARROOZA:

V občini Ajdovščina v 2 čebelnjakih, Celje v 6, Črnomelj v 1, G rosup
lje v 3, Jesenice v 1, Kočevje v 4, K ran j  v 6, L jub ljana  Bežigrad v 1, L jub 
l jana  Moste v 1, L jub ljana  Šiška v 4, L jub ljana  Vič v 1, Logatec v 1, Nova
Gorica v 25 čebelnjakih.

Skupaj  v 56 čebelnjakih

VETERINARSKA IN ŠPEK C IJA  — LJU B LJA N A  nas je  obvestila, da je 
bila ugotovljena kužna bolezen huda  gniloba čebelje zalege v SO L jubljana  
Vič-Rudnik v vasi K rvava  peč, dne 3. 9. 1980. Zbolelo je 21 čebeljih družin
9 čebeljih družin, pri ka terih  so bili vidni znaki okužbe s hudo gnilobo, je bilo 
uničenih.

POD ZAPORO SO NASLEDNJE VASI IN ZASELKI:

V SO L jub ljana  Moste-Polje: Dolina, Hrib, Klopce, Zagorica, Vinje, Žab
ja  vas, Osredek, Vrh, Križevska vas, Zajelše, Petelinje, Kamnica, Podgora, 
Dolsko, Kleče, Laze, Gostinca s pripadajočimi cestami, ulicami in zaselki.

V SO L jub ljana  Vič-Rudnik: območje K rvave peči.

OGLASI

Prodam  30 LR pan jev  in 100 AŽ panjev na 10 satov. Cena po dogovoru.
Rudi Verdinek, Davže 14, Mislinja

Prodam  osmukalnike s preizkušenim i novejšimi mrežicami za sm ukanje  
cvetnega p rah u  in lesene okvirčke za med v sa tju  in cvetni prah , sm ukan  ali 
v satju.

Oto Primožič, Prebold  39, p. Prebold

Prodam 60 praznih  AZ panjev  na 9 satov, malo rabljenih.
Anton Pa ink iher
Popovci 5, 62323 P tu jsk a  gora
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OBVESTILO O PRIPRAVAH NA V. POSV ETO V AN JE 

O S O D O B N E M  ČEBELARSTVU IN RAZSTAVO 
ČEBELARSKE O PR EM E —  LJU BLJAN A -PO LJE 1981

Organizacijski odbor V. posvetovanja o sodobnem čebelarstvu 
in razstave čebelarske opreme je pričel s p ripravam i na že tradicio
nalno strokovno srečanje slovenskih čebelarjev. Posvetovanje bo 
lako kot vsako leto v OS Edvarda  K ardelja  v Polju pri Ljubljani in 
to meseca ja n u a r ja  1981. Točen datum  bomo pravočasno objavili.

Predvidene teme na posvetovanju bodo:

— Problem atika  odkrivanja  in za tiran ja  varrooze

-— Tehnologija čebelarjenja  v nak ladnih  in listovnih panjih 
z ozirom na ekonomičnost čebelarjenja

— Čebelja paša in prevažanje  čebel

— Problem atika  vzreje in odbire v čebelarstvu

Obveščamo vse, ki želijo sodelovati na posvetovanju, da nam 
sporočijo naslove referatov do 15. 12. 1980, pismene refera te  pa 
pošljejo do 30. 12. 1980 na naslov Zveza čebelarskih društev  za Slo
venijo, Cankarjeva  3, 61000 L jubljana.

Pozivamo tudi proizvajalce čebelarske opreme in pribora ter 
čebelarje inovatorje, da sodelujejo na razstavi s čim večjim števi
lom eksponatov in prijavijo  svojo udeležbo organizacijskemu odboru 
do 15. 1. 1981.

Kot zanimivost sporočamo, da je udeležbo na razstavi najavil 
tudi zastopnik svetovno znanega proizvajalca čebelarske opreme 
THOMAS iz Francije.

Posvetovanje in razstava v Polju sta osrednji slovenski čebe
larski prireditvi, zato pozivamo vse čebelarje in čebelarske s tro
kovnjake, da aktivno pripomorejo k čim višji ravni obeh prireditev.

ORGANIZACIJSKI ODBOR in ZCDS



OBVESTILO ČEBELARSKIM ORGANIZACIJAM

Čebelarske organizacije obveščamo, da je IO ZCDS sprejel 
sklep o višini č lanarine za leto 1981. Č lanarina znaša 250.— din 
poleg tega pa še 1 d inar od vsakega ekonomskega panja  za tiskov
ni sklad. Prispevek  za tiskovni sklad je  sestavni del članarine.

IO ZCDS je sklenil, da bo č lanarina v letu 1981 ostala na isti 
višini, kar  naj bi pripomoglo k pavečanju števila članov v letu 1981.

Čebelarske organizacije prosimo, naj čim prej p ričnejo  s pobi
ran jem  članarine  in nam  jo skupaj s seznami pošljejo najkasneje  
do 31. 1. 1981. Sezname potrebujem o zaradi redne in nemotene 
dostave Slovenskega čebelarja, kakor tudi zaradi določitve višine 
naklade te r  vpisovanja novih članov-naročnikov in izpisovanja čla
nov, ki so izstopili iz organizacije.

S e z n a m  n a j  v s e b u je :

Točne naslove s poštnimi številkami.
Število panjev s katerim i čebelarijo.
V rubrik i opombe vidno označite z NOV — vse nove člane-na- 

ročnike. P rav  tako pa nam  jav ite  tudi imena članov, ki so izstopili 
iz č lanstva te r  imena um rlih  članov.

P rav  tako pozivamo vse čebelarske organizacije, ki še niso po
ravnale  finančnih obveznosti (članarine) za leto 1980, da to storijo 
mijkaneje  do 31. 12. 1980, ker bomo drugače ustavili  pošiljanje Slo
venskega čebelarja v letu 1981. ZCDS

Lis t izhaja  vsakega  1. v mesecu
Izda ja  ga Zveza  čebe la rsk ih  d ru š te v  za S lovenijo  v L jub l jan i ,  C a n k a r je v a  c. 3 11. T elefon :  20-208. 
I zda ja te l jsk i  sve t:  Dušan  Švara ,  p re d se d n ik ;  č lan i :  F ra n c  M agajna ,  M artin  Mencej ,  J a n ez  Mihelič, 
Fan i  O sojnik ,  A. M ari ja  Sedej ,  Jo šk o  Š lan d e r  in J a n ez  Terlep .
U redn išk i  odb o r :  Ja n e z  Mihelič, Dušan Švara ,  Jože B abnik ,  Lojze Kastel ic , M artin  Mencej , 
F ra n c  J a v o rn ik ,  F ra n č e k  Šivic.
Odgovorni  u r e d n ik :  Dušan Švara  
Glavni u r e d n ik :  prof.  J a n e z  Mihelič 
T ehn ičn i  u r e d n ik :  M a ti ja  H očeva r  
L ek to r :  D anica  Hizjak
G lavni in odgovorni  u re d n ik  B il tena  — Medex. — exp .- im p.  F ra nc  S t ru m b e l j .
L e tna  n a ro č n in a  za  neč lane  300.—, za  tu j ino  350.—, za  č lane  čebe la rsk ih  o rgan izaci j  d ru g ih  
rep u b l ik  300.— d in a r jev .  Odpovedi m ed  le tom  ne  upoš tevam o .  Kdor  p laču je  naročn ino  v obrok ih ,  
se s p rv im  o b rokom  zaveže,  da  jo  bo do k onca  leta v celoti  p o ravna l .  To v e l ja  tud i  za  naročn ino .  
Č lan a r in a  znaša  250.— din in l din  od pan ja ,  s č lana r ino  je  p lačan  tudi  S lovenski  čebelar ,  
š t .  ž iro r a č u n a  pr i SDK v L jub l jan i ,  M ikloš ičeva c.: 50101-678-48036.
Devizni r aču n  št. 50100-620-107-010-30960-943.
I»o m n e n ju  rep u b l išk eg a  s e k re ta r ia ta  za  p rosve to  in k u l tu ro  št. 421-1 74 je  glasilo oproščeno 
te m e l jn e g a  d a v k a  od p ro m e ta  proizvodov.
T iska la  t i s k a rn a  Tone Tomšič, L ju b l ja n a  v 7600 izvodili.
Rokopisov ne v račam o.


